
Spoštovane bralke, 
dragi bralci!
V teh dneh nas je mnogo ljudi 

vprašalo, zakaj Naš tednik in Ini
ciativa za skupno demokratično 
zastopstvo ne odgovarjata na 
ustrahovanja in podtikavanja 
ZSO. Odgovor na to je enosta
ven: Ni naš namen spuščati se v 
škodljiva prerekanja. Edino, za 
kar nam gre, so stvarne razpra
ve o tem, kako priti do skupnega 
zastopstva. Zato podpiramo tudi 
temeljno glasova-nje o vpraša
nju: Skupno demokratično za
stopstvo - da ali ne?

Pozitivno se zavzemati za 
dobro stvar je stvari še vedno 
bolj koristilo, kakor s kladivom 
pobijati drugače misleče.

V tem smislu bomo ravnali tu
di v prihodnje. Naj drugi polemi
zirajo in ustrahujejo - navsezad
nje so stvarni argumenti še zme
raj bili odločilni.

Uredništvo 
Našega tednika

1102 odbornic in Temeljno
odbornikov bo odločilo: glasovanje
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Prejšnjo sredo, 10. novem
bra, se je začelo temeljno gla
sovanje o skupnem demokra
tičnem zastopstvu, ki bo traja
lo do petka, 26. novembra 
1993. 1102 odbornic in odbor
nikov bo odločilo o tem, ali 
koroški Slovenci hočemo v 
prihodnje imeti skupno za
stopstvo. Zastopstvo, ki bi bilo 
izvoljeno direktno in v katerem 
bi bile zastopane vse politične 
in svetovnonazorske struje. 
Na zunaj pa bi tako zastopst-

Obiščite razstavo ziljskih noš na družinskem sejmu. Krščanska kulturna zveza in 
Mohorjeva se bosta z razstavo ziljskih noš predstavili na letošnjem družinskem sejmu, ki bo v času od četrt
ka, 11. novembra, do nedelje, 14. novembra. Razstava noš in oblačilne kulture pri Zilji bo dnevno na ogled 
od 9.00 do 18.00 ure v hali 5 celovškega sejmišča.

Razstava prikazuje starejšo in mlajšo nošo kmečkega in kmečko-delavskega prebivalstva ter oblačilno 
kulturo slovensko govorečega prebivalstva od Potoč do Brnce.

vo govorilo s skupnim jezikom 
ter tako učinkoviteje zastopalo 
interese slovenske narodne 
skupnosti.

Zato to temeljno glasovanje 
ne more biti naperjeno proti 
nikomur, zlasti tudi ne proti 
slovenski levici. Kakor pou
darja mestni svetnik Fric Ku
mer v pogovoru z NT (stran 
3), „namen skupnega za
stopstva ni izključevanje levi
ce, temveč nasprotno: dati 
čimveč oz. vsem rojakinjam in 
rojakom možnost, da sood
ločajo o prihodnosti slovenske 
narodne skupnosti na Koro
škem“.

Deželni glavar Zematto 
apelira na koroške Slovence:

„Nujno potrebujemo 
uradnega pogovor

nega partnerja“
Na 4. narodnostnem kon

gresu koroške deželne vlade v 
Droboljah (beri strani 6 in 7) je 
deželni glavar Zematto koro
ške Slovence z jasnimi bese
dami pozval, da naj čimprej 
odločijo o tem, kdo jih naj 
uradno zastopa nasproti de
želnim in državnim oblastem. 
Zematto dobesedno: „To je 
moja srčna želja. Drugače bo 
zelo težko nadaljevati politiko 
v korist slovenske narodne 
skupnosti na Koroškem. Jaz 
osebno sem zelo zainteresi
ran za to, da bi v prihodnje 
sprejeli sklepe, ki bi pozitivno 
vplivali na razvoj koroških Slo
vencev.“
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INICIATIVA ZA SKUPNO DEMOKRATIČNO 
ZASTOPSTVO KOROŠKIH SLOVENCEV

p/n I0.-Oktober-Str. 25/111, 9020 Celovec/Klagenfurt 
tel. 0463/512528, faks 0463/512528-22

Spoštovana odbornica, 
spoštovani odbornik!

Pri temeljnem glasovanju imate pravico glasovanja tudi 
Vi osebno, enako kot vse druge odbornice in odborniki 
vseh slovenskih društev in organizacij. Na osnovi javno do
stopnih podatkov o funkcionarjih društev smo ugotovili 
1102 glasovalna upravičenca/upravičenki, od katerih pa ima 
vsak(a) samo en glas, tudi če je zastopan(a) v več društvih 
in organizacijah. Vaš glas izraža Vaše osebno mnenje, ne 
mnenja Vašega društva ali organizacije.

Nekaj besed o NAČINU glasovanja:
Zagotovljena je tajnost glasovanja in izključena je 

vsakršna možnost manipulacije ali ponaredbe. Postopek 
glasovanja poteka pod nadzorom pooblaščenega javne
ga notarja dr. Arturja Roßbacherja iz Borovelj.

Veljavno lahko glasujete samo z glasovnico, ki nosi ori
ginalni žig in podpis notarja (levo od napisa „Glasovnica“). 
Važno je, da glasovnice ne založite ali ne izgubite; nado
mestne glasovnice ni.

Poleg tega pisma in proglasa Iniciative ste prejeli:
• glasovnico
• prazno modro kuverto (brez napisa)
• prazno frankirano belo kuverto z naslovom notarja

Tako veljavno glasujete:
1. Najprej osebno

izpolnite glasovnico s tem, da označite O 
s križcem DA ali NE.

2. Glasovnico dajte v modro kuverto brez napisa.

3. Zaradi varovanja tajnosti dajte modro kuverto v že fran
kirano belo kuverto z naslovom pooblaščenega 
notarja.

4. Belo kuverto čimprej, oz. pravočasno dajte v poštni na
biralnik ali jo oddajte na pošti, najkasneje 26. novem
bra 1993 (odloča poštni žig).

Pod strogim nadzorom notarja se bodo odprle vrnjene 
kuverte in se bo ugotovil rezultat glasovanja. Vaš glas je 
pomemben za uspeh prvih neposrednih demokratičnih in 
tajnih volitev med koroškimi Slovenci in bo soodločal o na
daljnji usodi slovenske narodne skupnosti na Koroškem.

Zahvaljujemo se Vam za sodelovanje in Vas lepo po
zdravljamo!

Za Iniciativo za skupno demokratično zastopstvo
koroških Slovencev:

Fric Kumer, Mihi Antonič, 
Marija Wakounig in Franc Rutar

Celovec, 10. novembra 1993

Dodatne informacije, če želite, Vam lahko posredujejo sode
lavci Iniciative pod tel. štev. 0463/512528 ali po faksu štev. 
0463/512528-22.

Slovenski zunanji minister Lojze P^-

„Ne vidim radoga, da Slovenija 
bi priznala zida referenduma

ne
čč

Minister Lojze Peterle je v pogovoru z Našim 
tednikom jasno podprl izvedbo temeljnega gla
sovanja o skupnem demokratičnem zastopstvu.

Naš tednik: Politična osvešče
nost in demokracija sta dva 
pojma, ki se med sabo dopol
njujeta. Kako ocenjujete v tej 
zvezi temeljno glasovanje vseh 
slovenskih odbornic in od
bornikov o skupnem demo
kratičnem zastopstvu?
Minister Peterle:
Že v svojih, bi 
rekel „nepolitič
nih časih“ sem 
si želel in priča
koval, da bodo 
koroški Sloven
ci kakor Slo
venci, ki živijo v 
drugih državah 
kot manjšine, 
našli primeren 
demokratičen 
model za izra
žanje svoje po
litične volje. V 
tem smislu se 
mi zdi zamisel, 
da bi slovenske 
odbornice in 
odborniki izra
zili svoj pogled 
na to vpraša
nje, povsem 
običajno demo
kratično sred
stvo. Seveda si 
kot politik v Slo
veniji želim, da 
bi potem tako 
zastopstvo bilo 
sposobno 
sprejemati za
vezujoča in
enotna stališča 
do nekaterih bi
stvenih vpra
šanj, pri katerih 
je pač enotnost 
potrebna.

ZSO očitava 
slovenski vla
di, da je ona 
vplivala na
odločitev za iz
vedbo glaso
vanja o skup

nem demokratičnem zastop
stvu. Kaj pravite k temu očit
ku?

Očitki slovenski vladi so povsem 
neutemeljeni. Slovenska vlada o 
tem formalno ni nikoli odločala. 
Koroški Slovenci so suveren 
subjekt in se bodo sami odločili 

o načinu uve
ljavljanja de
mokratične po
litične volje. Če 
bi slovenska 
vlada obravna
vala to vpraša
nje —- do njega 
lahko zavzame 
samo stališče 
— potem pred
postavljam, da 
bi podprla oz. 
pozitivno oce
nila demokra
tična in bazična 
prizadevanja 
na Koroškem, 
da se preseže 
bipolarnost oz. 
model, ki je na
stal po drugi 
svetovni vojni in 
ki je narodno 
skupnost pri
peljal dobesed
no v samo- 
blokado.

Če bi se od
bornice in od
borniki jasno 
izrekli za skup
no demokra
tično zastop
stvo, bi to po
magalo tudi 
Republiki Slo
veniji pri nje
nem uradnem 
sodelovanju s 
koroškimi Slo
venci?

V Republiki 
Sloveniji, ki ima 
moralne in 
ustavne obvez

Prejšnji torek se je v 
Celovcu sestala delov
na skupina, ki jo vodi 
poslanka državnega 
zbora Jadranka Šturm- 
Kocjan, s predstavniki 
Narodnega sveta koro
ških Slovencev, Sloven
ske gospodarske zveze, 
Krščanske kulturne 
zveze, Enotne liste, Du- 
šnopastirskega urada, 
Zveze slovenskih orga
nizacij in Slovenske 
prosvetne zveze.

Izmenjava informacij 
je bila zelo izčrpna. Po
leg že znanih zahtev 
glede ustanovitve dvo
jezičnih vrtcev, razširit
ve radijskega in televi
zijskega programa, iz
boljšanja signala RTV 
Slovenija, ureditve sta
tusa glasbene šole itd. 
je bila posvečena pre
cejšnja pozornost vpra
šanju skupnega zastop
stva koroških Sloven
cev. Delovna skupina je 
bila mnenja, da bi se 
večina odprtih vprašanj 
manjšine laže reševala, 
če bi manjšina imela 
skupno zastopstvo.

nosti v zvezi s slovenskimi 
manjšinami, bi seveda skupno 
demokratično zastopstvo pome
nilo čisto nekaj drugega, kakor 
razdeljeni glasovi o ključnih 
vprašanjih, ki zadevajo življenje 
manjšine.

Bo Republika Slovenija prizna
la izid referenduma?

Slovenija seveda ne more zasto
pati različnih demokratičnih prin
cipov za različne prilike. Referen
dum je demokratično sredstvo. 
Ne vidim razloga, da ne bi pri
znali politične volje, kakršnakoli 
se že bo na referendumu po
kazala.

Predpostavljam, da bi 
slovenska vlada pozitiv
no ocenila demokratič
na in bazična prizade
vanja na Koroškem, da 
se preseže model, ki je 
nastal po drugi svetovni 
vojni in ki je koroške 
Slovence pripeljal dobe
sedno v samoblokado.

Zunanji minister 
Lojze Peterle

Mestni svetnik Fric Kumer

„Glasovanje ni naperjeno 
proti slovenski levici“

„Nasprotno: čimveč oz. vse rojakinje in rojaki naj bi imeli 
možnost, da soodločajo o prihodnosti slovenske narodne 
skupnosti na Koroškem". Tako mestni svetnik Fric Kumer v
pogovoru z Našim tednikom.

Naš tednik: Zakaj si se odlo
čil podpreti Iniciativo za skup
no demokratično zastopstvo? 

mestni sv. Fric Kumer: Raz
prava o skupnem demokratičnem 
zastopstvu teče že zelo dolgo. 
Sedaj je čas, da se razprava neha 
in da se odloči, ali naj pride do ta
kega zastopstva. Če bomo še na
prej o tem vprašanju samu diskuti
rali, bodo druge važne stvari prišle 
prekratko.

Ti si se jasno izrekel za skup
no demokratično zastopstvo. 
Kako si ga konkretno pred
stavljaš?

Skupno zastopstvo naj bi bilo po
dobno široko kakor pliberška EL. 
V njej imajo prostora vsi, ne glede 
na ideološko ali politično usmerje
nost. Vsi imamo en cilj — zavzema
ti se za ohranitev in razvoj sloven
ske narodne skupnosti na Koro
škem.

Temeljno glasovanje za
skupno demokratično za
stopstvo torej ni naper

jeno proti slovenski levici?
Absolutno ne. Slovenska levica 
ima možnost soodločati tako sedaj 
kakor tudi v prihodnje. Namen 
skupnega zastopstva ni izključeva
nje levice, temveč nasprotno: dati 
možnost čimveč oz. vsem rojaki
njam in rojakom za soodločanje o 
prihodnosti slovenske narodne 
skupnosti na Koroškem.

Je temeljno glasovanje pove
zano z narodnim katastrom in 
ugotavljanjem manjšine?

Kakor je znano, je temeljno glaso
vanje o skupnem demokratičnem 
zastopstvu tajno, odbornice in od
borniki, ki imajo pravico glasova
nja, pa so javnosti znani. Zato to 
ni nobeno preštevanje manjšinejn 
registriranje v narodni kataster. Če 
nekateri trdijo, da brez narodnega 
katastra ni možno uresničiti skup
nega demokratičnega zastopstva, 
lahko samo rečem: prvič, zame na
rodni kataster absolutno ne pride 
v poštev, drugič, možno je 
uresničiti skupno demokratično 
zastopstvo na vsak način brez na
rodnega katastra in ugotavljanja 
manjšine. Zato je vsako strašenje 
z narodnim katastrom in ugotavlja
njem manjšine odveč.

Iniciativa se ne zavzema za 
skupno, temveč tudi za 
demokratično zastopstvo. Po
meni to, da osrednje organi
zacije niso demokratične 
ustanove?

Nikakor ne. Gotovo so tudi osred
nje organizacije demokratične

Marija Wakounig:
„Postaviti se na 

lastne noge!“
Naš tednik: Zakaj podpi
rate Iniciativo za skupno 
demokratično zastopst
vo?

Marija Wakounig: Ker imam 
tako možnost, da javno po
vem svoje mnenje o nadaljnji 
politiki naše narodne skupno
sti. Hočem sooblikovati našo 
prihodnost in prihodnost svo
jih otrok.

Zakaj mislite, da je skup
no demokratično zastop
stvo potrebno?

Vsak posameznik sam najla
že pove, katere potrebe ima. 
Isto naj velja za narodno 
skupnost.

Nekateri trdijo, da je za 
skupno demokratično za
stopstvo potreben narod
ni kataster.

O narodnem katastru nikoli ni 
bilo govora. Imam občutek, 
da se je to vneslo od zunaj. 

O skupnem demokratič
nem zastopstvu bo gla
sovalo tudi sorazmerno 
visoko število odbornic. 

Razvoj žensk gre v smer 
emancipacije. Skrajni čas je, 
da se tudi narodna skupnost 
postavi na lastne noge — in 
začne sama odločati o sebi.

ustanove, vendar odloča o njih 
manjši krog ljudi. Naš cilj pa mora 
biti, da odloča o slovenski narodni 
politiki čimveč ljudi!

Za konec pa še to: Pomeni iz
vedba temeljnega glasovanja, 
da je sožitje v narodni skup
nosti na kocki?

Gotovo ne. Morda skušajo nekateri 
od zunaj zadevo zavestno razpiho
vati ali celo vnašati konflikte. Kakor 
pa sem že zgoraj poudaril, 
nočemo s temeljnim glasovanjem 
izključevati nikogar, ne glede na to, 
h kateremu „taboru" se prišteva. 
Edini cilj glasovanja je, da bi imelo 
čimveč naših ljudi možnost sood
ločati o prihodnosti koroških Slo
vencev.

Janko Kulmesch
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Adrian kert

Z MOJEGA 
VIDIKA

Njet potjomkinskim
vasicam!

Idealizem v politični praksi ni
ma kaj iskati. Štejejo le gole 
številke in resnični dosežki. 
Sanjarjenje je po navadi celo 
škodljivo in pragmatizem (meri
lo resnice je njena praktična 
vrednost) ga nikakor ne trpi ob 
sebi. Uspešni in priznani politiki 
so pragmatiki. Zanje je resnič
no tisto, kar ima praktično vred
nost, kar ljudem, ki jih zastopa
jo, koristi. Idealista, ki mu je 
edino merilo objektivna resnica 
(blizu ideala), politika spremeni 
v realista, če želi kaj doseči. 
Pluralizem ne pozna, z nekega 
vidika, idealne rešitve, v politiki 
dosežki prihajajo s kompromisi 
med strankami, tako da vsaka 
odnese kos potice. Kdor se v 
politiki ogiba kompromisov, je 
ali za politiko nenadarjen pri
staš idealnih rešitev ali dikta
torskega nagnjenja ali pa pre
prosto pesimističen strahope
tec.

Brez muje se še če
velj ne Obuje. Ker vidnim 
koroškim Slovencem ne priso
jam groznega diktatorskega na
gnjenja, sem prepričan, da gre 
pri vseh, ki se oglašajo proti 
lastnemu zastopstvu na deželni 
in državni ravni, za nepoboljšlji
ve idealiste takšnega kova, ki 
jim niti najresničnejša politična 
resničnost ne more streti njiho
vih idealov. Zdavnaj bolje se jim 
zdi, da potrpežljivo čakajo na 
trenutek, ko bo idealno stanje 
kar na vsem lepem od samega 
nastalo. (S poslušanjem ob
ljub?) Mogoče bo nekoč res na
počil čas, ko nam bodo pravice 
vsiljevali in enakopravnost me
tali za nami. Nekateri mislijo, da 
bi se to z integracijo prej zgodi
lo, drugi o tem iz izkušenj niso 
prepričani.

Zaupanje je važno.
Grenke in drago plačane iz
kušnje odsvetujejo koroškim 
Slovencem slepo zaupanje v 
močne stranke, vsaj tako dolgo, 
dokler z dejanji ne bodo doka
zale, da so vredne posebnega

zaupanja, nam pa da pred njimi 
ni potrebno na kolenih moledo
vati za drobtinice.

Zlasti mlajša generacija je 
pozvana, da o tem podrobneje 
razmisli, ali narodna skupnost 
doslej ni bolje vozila v samo
stojnosti, kakor pod okriljem 
drugih strank z njihovimi lažnimi 
glasolovci, ki se jim je tu pa tam 
že zatikalo ob obilici izčvekanih 
obljub. Resda je žalostno, da je 
bilo „mednarodno” zaupanje na 
Koroškem hudo skrhano in se 
šele sedaj polagoma popravlja
jo napake preteklosti, vendar 
tega niso krivi Slovenci, ampak 
Nemci, čeprav nekateri sloven
sko govoreči Korošci objavljajo

Kaže, da bi nekateri Sloven
ci najraje videli ves narod v 
nekakšni potjomkinski vasi
ci, kjer bi turistom in držav
nikom plesali v narodnih 
nošah rej pod lipo...

misli, ki bi jim drznež lahko 
podtaknil celo nasprotno miš
ljenje. Nerazumljive, a v oči bo
deče misli, ki bi se jim človek 
smejal, če bi bile plod kogarkoli, 
pa niso, zato se jim je čuditi, če 
ne jokati, ker zvenijo zelo otož
no (glej komentar T. Ogrisa).

Strah je najslabši 
svetovalec (Ghandi).
Pred vrati je referendum o 
našem zastopstvu. Kaj je prav
zaprav bolj demokratično kakor 
najprvo izvesti povpraševanje, 
šele nato pa volitve. Ne, ne, 
predrage bralke in spoštovani 
bralci, „naravnost žaljivo je” (da 
se poslužim pred dvema ted
noma v NT napisanih besed) o 
tej pomembni zadevi povpraše
vati. Močno oprezni moramo bi
ti, da se ne bomo nenadoma 
znašli v računskem zvezku ne
kakšnega „tajnega društva 
PGC” kot načečkane šte- 
vilke.Tega se je bati, seveda! 
Kam pa pridemo, če nas bo po 
volitvah poleg lastne sence

spremljala še druga, ki bo urno 
zabeležila vsako slovensko be
sedico in jo brž posredovala 
centrali „gospodu X"? Ta pa 
ima pred seboj na mizi ..?, toč
no, kataster. Zato je prav goto
vo na mestu predlog, da se 
Slovenci nemudoma organizira
mo v ilegali in od spodaj, pri 
korenikah začnemo spodjedati 
sovražnika z integracijo naših 
ljudi v njegove stranke. Ne 
smemo si privoščiti napak, ki bi 
nas izdale in razkrinkale naše 
posebne nakane, namreč da 
želimo do polovice podvojezičiti 
zastopnike večinskih strank. 
„Operacija Babilon” bi bila mor
da ustrezna parola te akcije. 
Kajti regionalna identiteta, ki je 
baje huda nasprotnica narodne 
in jezikovne, bo navsezadnje 
prinesla s seboj alpe-adriatski 
jezik, kjer se bodo zlivali vsi je
ziki tega območja drug v druge
ga in s tem tvorili neke vrste ba
bilonski jezik. Slovenski koroški 
jezik pa bo še dosti dober za 
ljudske pesmi in posebne šege 
trikrat na leto. Kateri „evropski 
človek” bi ga vendar ves dan 
poslušal po radijskem etru v do
brih „talk-showih”, kdo bi gledal 
sinhronizirane filmske hite v 
tem kmečkem jeziku? Za vraga, 
v koš s tem togim jezikom, ki 
nam prinaša le tegobe in se zdi, 
da je prikladen le za hudo ža
lostne romane o izgubljenih ide
alih, narodnih izdajalcih, nepoš
tenem svetu in za moraliziranje 
pa še za negotovi „dober dan“ 
in „hvala lepa" kakšnega inte- 
gracista pred zbranimi očaki. 
Na večno srečno, slovenščina!

Brigajmo se sami za 
svojo srečo? Kaže, da bi 
nekateri Slovenci najraje videli 
ves narod v nekakšni potjom
kinski vasici, kjer bi turistom in 
državnikom plesali v narodnih 
nošah rej pod lipo, malo 
poštehvali, za navrh pa zapeli 
še kakšno prav otožno ljudsko 
narodno. In ob vsem tem se 
globoko klanjali političnim veli- 
kašem Koroške. Brž ko bi za
pustili vasico, pa bi se ruk-cuk 
zopet prelevili v „homines alpe- 
adriaticis”. Naj bo to res za
pečatena usoda naše generaci
je in naslednjih pokolenj? Pa če 
bi bila! Preden si jo pustim sko
vati od tuje roke, si jo raje sam 
v svoji kovačnici, na svojem 
tnalu in s svojim kladivom. Tisti 
„samoborilci" v večinskih politič
nih strukturah se nevede 
puščajo kovati, vendar dokler 
jim ne bodo skovali tudi nog, na 
katere bi se še lahko postavili 
sami, so bolj podobni Don Kiho- 
tu v neizglednem boju z mlini 
na veter.
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L etošnjo Einspielerjevo 
nagrado NSKS in KKZ (pode
litev je danes, 12. novembra 
1993, ob 19.30 v Slomško
vem domu Mohorjeve druž
be) bo prejel prof. Philipp 
Rauscher. Prof. Rauscher je 
že 25 let deželni tajnik Kato
liške prosvete (Katholisches 
Bildungswerk) in se je vedno 
zavzemal za dobro sožitje 
med obema narodnima skup- 
nostima. V pogovoru z NT od
govarja na nekatera aktualna 
vprašanja.

Pogovor je vodil Janko 
Kulmesch____________

Naš tednik: Kateri dogodek 
je bil odločilen za Vaš pozitiv
ni odnos do koroških Slo
vencev?

Prof. Philipp Rauscher: To je bi
la prav gotovo škofijska sinoda leta 
1972. Razprave so bile precej 
živahne in kontrarne. Kljub temu je 
uspelo v krščanskem duhu prema
gati težave.

Minilo je 20 let, odkar so bili 
sprejeti sinodalni sklepi o na
rodnostnem sožitju na Koro
škem. Je bilanca samo pozi
tivna ali obstajajo tudi de
ficiti?

V načelnih vprašanjih vidim manj 
posebnih deficitov, v praksi pa se
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12. november 1993 Pogovor

Integracija sama 
ni rešitev.
Najprej je potrebno ustvariti 
avtonomne strukture.

prof. Philipp Rauscher

Slika: Gotthardt

„Ne zadostuje biti Slovenec samo
pri muziciranju“
pojavljajo problemi. Razne sino
dalne izjave se namreč različno 
tolmačijo.

Bi navedli najbolj markanten
primer?

Vprašanje liturgije. Zavedam se, 
da tega vprašanja ne moreš rešiti 
z enim receptom. Kljub temu bi 
morali iskati rešitev, ki bi obveljala 
tudi v primeru, ko pride v kakšni 
fari do večjih sprememb. Ko je npr.

zaradi pomanjkanja duhovnikov 
možno obhajati samo še eno 
mašo, in ne več dveh.

Kakšne naj bodo načelno 
maše: skupne oz. dvojezične 
ali ločene?

Moja vizija je: v vseh dvojezičnih 
farah bi moralo biti možno obhajati 
skupne, dvojezične maše.

Je slovenska Katoliška pro

sveta pristojna samo za slo
vensko narodno skupnost ali 
za ves dvojezični prostor, 
torej tudi za nemško 
govoreče?

To bo še potrebno razčistiti. Oseb
no sem mnenja, da bi morala biti 
pristojna za Slovence, preko tega 
pa tudi za celotno dvojezično 
ozemlje. Da bi nemško govoreči 
tega ne sprejeli, teh težav ne 
vidim. V tem me potrjujejo tudi do
sedanje izkušnje.

Kako gledate na multikul
turnost?

Dejstvo je, da živimo in da moramo 
živeti v multikulturni družbi. To pa 
pomeni, da je potrebno najprej 
razčistiti svojo lastno identiteto oz. 
odgovoriti na vprašanje, kdo sem 
in kje stojim. Šele s tega stališča 
lahko izoblikujem svoj odnos do 
drugih. Da ponazorim to na prime
ru koroških Slovencev in turizma: 
gre za to, kako ohraniti svojo slo
vensko identiteto, hkrati pa, kako 
se odpreti oz. se odzivati tujim go
stom, da te jemljejo resno.

Dalje na strani 15

KAJ PRAVIJO NAŠI DUHljLO NARODNI IDENTITETI, 0 SKUPNEM ZASTOPSTVU?

Kljub raznolteti mora narodna skupnost 
govoriti s slanim jezikom

Župnik Florijan Zergoi, 
Kazaze:
O Pravi Slovenec se priznava- 
Moj prijatelj škof Štefan Laszlo, ki 
je imel v svoji škofiji tri narodne 
skupnosti, je dejal, da „ljubi 
svoje, spoštuje druge".

© Seveda. Kot župnik imam na
logo, da enakopravno skrbim za 
farane obeh narodnih skupnosti,| 
to pa ne izključuje osebnega pri-j 
zadevanja za obstoj slovenske 
narodne skupnosti.

© Že vedno sem bil za to, da nai 
tako majhna narodna skupnost,] 
kot smo Slovenci, govori z i 
jezikom, čeprav smo lahko 
noliki.

Župnik Maksimilijan Mihor, 
Kotmara vas:
O Seveda. Vsak kristjan ima pra
vico, da v svoji materinščini izvr
šuje svoje krščanske dolžnosti.

® Oba naroda morata drug dru
gega spoštovati. Kot duhovnik 
sem pristojen za vse kristjane, 
kljub temu imam naravno pravico, 

j da se zavzemam za obstoj svoje 
narodne skupnosti.

© Tako majhna narodna skup
nost mora govoriti s skupnim jezi
kom in s skupnim zastopstvom.

Dekan Kristo Srienc, 
Šmihel:
O Naravni zakon nas k temu ob
vezuje. Kdor ima čisto vest in je 
pravičen, se bo priznal k svoji na
rodni skupnosti.

© Na vsak način. Če bi bilo na
sprotno, bi sami podpisali svojo 
narodno smrtno obsodbo.

© Če je na zdravi in resni podla
gi, je velikega pomena za celotno 
narodno skupnost.

VPRAŠANJA Pripravil Silvo Kumer

0 Je v Cerkvi priznavanje k narodni skupnosti sploh zaželeno?
© Ali je narodna identiteta vrednota, za katero se splača zavzemati se? 
© Ali je skupno zastopstvo pomembno za koroške Slovence?

Župnik Janez Tratar,
Dobrla vas:
O Seveda. Če je človek resnico
ljuben, ostane tudi v Cerkvi to, 
kar je, in to tudi prizna.

© Zame je glavna identiteta Kri
stus. Narodnost pa je seveda 
prav tako vrednota, za katero se 
mora kristjan zavzemati.

© Mislim, da diskusija načelno 
ne škoduje, če ostane kulturna in 
človeška. Kar zadeva skupno za
stopstvo, sem pa mnenja, da po
trebujemo Slovenci bistrega in 
preudarnega zastopnika v dežel
nem zboru, kjer bi lahko tolmačil 
potrebe svoje narodne skupnosti.

Župnik Ludvik Jank,
Radiše:
O Za vsakega je dovolj prostora.

© Na vsak način. Mislim, da 
mešanice med dvema narodoma 
ni, zato je treba zavzemati se za 
svojo narodno identiteto in jo 
krepiti.

© Prav bi bilo, da bi se združili, 
le tako bo možno rešiti vprašanja, 
ki so za narodno skupnost živ
ljenjskega pomena.
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„Ein Ja zum 
Gruppenschutz und 
gemeinsamer Vertretung“

Univ. prof. dr. Christoph Pan iz Bozna je bil glavni predavatelj na 
letošnjem narodnostnem kongresu koroške deželne vlade. Njegova izva
janja so bila izredno zanimiva; pretežni del publike jih je sprejel s primer
nim odobravanjem. V pogovoru z Našim tednikom pa zavzema tudi stali
šče k vprašanju skupnega demokratičnega zastopstva.

Pogovor je pripravil Janko Kulmesch

Naš tednik: Der jüngste Eu
roparatsgipfel in Wien bzw. 
dessen Wiener Erklärung — 
für die europäischen Volks
gruppen ein historischer Mei
lenstein oder eher eine Ent
täuschung?

Prof. Christoph Pan: Wenn
auch anerkannt werden muß, 
daß mit der Entscheidung zur 
Vereinheitlichung des Europäi
schen Gerichtshofes für Men
schenrechte und mit der Ent
scheidung für ein Zusatzproto
koll zur Europäischen Men
schenrechtskonvention eindeu
tige Fortschritte erzielt wurden, 
welche ohne den Einsatz Öster
reichs, das derzeit den Vorsitz im 
Europarat führt, nicht denkbar 
gewesen wären, hat der Europa
ratsgipfel in Wien mit der Kombi
nation der Vertragsinstrumente 
Zusatzprotokoll und Rahmen
konvention die falsche Entschei
dung getroffen.

Worin sehen Sie die ent
scheidenden Schwächen der 
Wiener Erklärung?

Eine Rahmenkonvention ist 
nichts anderes als eine allgemei
ne Prinzipienerklärung, die un
verbindlich bleibt, weil ihre Um
setzung der Freiwilligkeit bi
lateraler Verträge anheimgestellt 
ist.

Der Entwurf der Föderalisti
schen Union europäischer 
Volksgruppen (FUEV) sieht 
ein ganzheitliches Lösungs
modell vor. Was ist darunter 
zu verstehen?

Der FUEV-Entwurf versucht die 
Problemlösung ganzheitlich an
zugeben, indem er das Volks
gruppenproblem in seiner Ge
samtheit erfaßt und seiner viel
schichtigen Tiefe Rechnung 
trägt. Demgegenüber bewegen 
sich die Lösungsansätze bei 
UNO, KSZE und Europarat noch 
an der Oberfläche der Volks
gruppenfrage und streben daher 
nur vordergründige Teillösungen

Der Europaratsgip
fel in Wien hat mit 
der Kombination der 
Vertragsinstrumente 
Zusatzprotokoll und 
Rahmenkonvention 
die falsche Ent
scheidung getrof
fen.

Univ. Prof. dr. Christoph Pan

an, denn mehr oder weniger 
haben sie eines gemeinsam: sie 
wollen die Identität nationaler 
Minderheiten gewährleisten, 
indem sie nur den Angehörigen 
von Volksgruppen, nicht jedoch 
den Volksgruppen selbst, etwas 
zugestehen, was diesen auf
grund des allgemeingültigen 
Grundsatzes der Nichtdiskrimi
nierung auf individualrechtlicher 
Ebene im demokratischen 
Rechtsstaat ohnehin auf Dauer 
nicht vorenthalten werden kann, 
wie z. B. die Gleichheit vor dem 
Gesetz, die Vereinigungsfreiheit, 
das aktive Mitwirken am öffentli
chen Leben, den privaten Ge
brauch der Sprache. Einiges 
davon steht sogar den Touristen 
zu und die haben kein Heimat
recht und zahlen keine Steuern 
wie die Volksgruppenange
hörigen.

Sie erwähnten den Gruppen
schutz: Welche wichtigsten 
Rechte sind damit gemeint?

Das Ganze ist bekanntlich mehr 
als die Summe seiner Teile. Die 
Gewährleistung der Teile sichert 
noch nicht das Funktionieren 
des Ganzen. So kann z. B. das 
Recht auf Sprache, Schule und 
Erziehung, auf audiovisuelle In
formation usw. nur in Gemein
schaft mit anderen ausgeübt 
werden. Wenn dies für die Mehr
heitsbevölkerung unangefoch
ten gilt, muß dies auch für Volks
gruppen Geltung haben!

Recht auf politische Vertre
tung — für die Volksgruppen 
wirklich von entscheidender 
Bedeutung? Genügt nicht für 
das Überleben einer Volks
gruppe, wenn sie sich auf die

Pflege ihrer Sprache und Kul
tur beschränkt?

Nein, denn damit würde sie zu 
einem musealen Relikt herabsin
ken. Wenn Volksgruppen als sol
che überleben wollen, müssen 
sie sich den modernen Heraus
forderungen stellen. Dazu ge
hört nun einmal die aktive Mit
wirkung am demokratischen 
Entscheidungsprozeß, insbe
sondere in Angelegenheiten, die 
sie selbst betreffen. Wenn sie 
diese Kraft nicht aufbringen, 
geben sie sich selbst auf. Da 
hilft keine Beschönigung.

Zahlreiche Publizisten und 
Politiker führen die blutigen 
Auseinandersetzungen im 
ehemaligen Jugoslawien auf 
den Nationalismus zurück. 
Volksgruppenvertreter, die 
ihre primäre Aufgabe in der 
Vertretung von Volksgrup
peninteressen und -rechte 
sehen, werden von ihnen als 
„Nationalisten“ oder „Ethno- 
zentristen“ bezeichnet. Sind

Wenn Volksgruppen 
als solche überleben 
wollen, müssen sie 
sich den modernen 
Herausforderungen 
stellen. Dazu gehört 
nun einmal die aktive 
Mitwirkung am de
mokratischen Ent
scheidungsprozeß.

Univ. Prof. Dr. Christoph Pan

also Minderheitenpolitiker, 
die ihre Lebensaufgabe z. B. 
in der Verwirklichung des 
Minderheiten-Gruppenschut- 
zes sehen, „Nationalisten“? 
Was überhaupt ist Nationa
lismus?

Vom Begriff Nation leiten sich 
zwei sprachverwandte, aber in
haltlich diametral entgegenge
setzte Begriffe ab: NationaKge- 
fühl) und Nationalismus, wobei 
der zweite die Perversion des er
sten ist. Während unter „Natio
nalgefühl“ eine natürliche, ver
nünftige Beziehung zum jeweils 
ethnisch-kulturellen Ganzen 
zum Ausdruck gebracht wird, ist 
unter „Nationalismus“ jener ins 
Extrem gesteigerte kollektive 
Egoismus zu verstehen, welcher 
anderen verwehrt, was er für 
sich selbst in Anspruch nimmt. 
Am entgegengesetzten Ende der 
Skala steht dem Nationalismus 
der nationale Nihilismus gegen
über, z. B. in der amerikanischen 
Schmelztiegeltheorie, doch hat 
dieser Schmelztiegel niemals 
den Siedepunkt erreicht, sodaß 
es zu einer wirklichen Ver
schmelzung gekommen wäre. 
Dies haben die Revolten von Los 
Angeles, San Francisco u. a. 
deutlich gezeigt.

Trotz der traurigen Tatsache, 
daß ungelöste Volksgruppen
fragen nach wie vor zu krie
gerischen Auseinanderset
zungen führen, ist die euro
päische Politik noch immer 
nicht in der Lage für ausrei
chenden Volksgruppen
schutz zu sorgen. Realpolitik 
geht vor Volksgruppen
schutz. Sehen Sie eine Chan
ce, wie Volksgruppenschutz 
zur Realpolitik werden könn-
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Janko Kulmesch

Komentar

NAŠEGA TEDNIKA

Priznanje
Apovnikovemu biroju

te? Welchen Beitrag können 
dazu die Volksgruppen selbst 
leisten?

Nach dem Erfahrungssatz „Je
der ist sich selbst der Nächste“ 
haben fast alle Staaten ein gutes 
Gehör für die Sorgen und Nöte 
ihrer konnationalen Volksgrup
pen im Ausland, aber zumeist 
auch ein weniger gutes Gehör 
für die Probleme andersnationa
ler Volksgruppen innerhalb des 
eigenen Hoheitsgebietes. Im 
Neuen Europa der demokrati
schen Rechtsstaatlichkeit und 
Menschenrechte darf es eine 
solch unterschiedliche Hör
schärfe nicht mehr geben. Aber 
solange es sie noch gibt, kann 
sie einen strategischen Ansatz
punkt bilden, indem die neuge-

Die jahrzehntelan
ge politische Ge
schlossenheit der 
Volksgruppen in 
Südtirol nach 
außen war ent
scheidend für 
ihren 
Erfolg.

Univ. Prof. Dr. Christoph Pan

schaffene Solidarität der Volks
gruppen innerhalb der FUEV ge
nutzt wird, indem jede Volks
gruppe bei ihrer Mutternation 
zugunsten des ganzheitlichen 
Lösungsansatzes der FUEV 
eintritt.

So z. B. die Südtiroler in Wien, 
die Kärntner Slowenen in Lai- 

' bach/Ljubljana, die Italiener 
Istriens in Rom usw. Auf der 
Grundlage von derzeit rd. 75 
Mitgliedsorganisationen könnte 
damit jede Volksgruppe den an
deren und letztlich sich selbst 
helfen.

Wie Ihnen bekannt ist, gibt es 
zur Zeit unter allen Funktionä
ren der Kärntner Slowenen 
eine Urabstimmung zur 
Frage: Gemeinsame, plurali
stische, von den Kärntner 
Slowenen direkt gewählte 
Volksgruppenvertretung — ja 
oder nein? Ihre persönliche 
Meinung dazu?

Unter der Voraussetzung, daß 
meine Meinungsäußerung nicht 
als Einmischung in fremde Ange
legenheiten ausgelegt wird, ant
worte ich eindeutig mit Ja. Meine 
Begründung dazu: die jahrzehn
telange politische Geschlossen
heit der Volksgruppen in Südtirol 
nach außen war entscheidend 
für ihren Erfolg.

Wir danken für das Ge
spräch.

Letošnji narodnostni kon
gres koroške deželne vlade v 
Droboljah ob Baškem jezeru 
je bil povsem uspešen. Prire
ditelji so se odločili za aktual
ne teme in kompetentne pre
davatelje, pa tudi obisk je bil 
dober.

Zelo posrečena je bila zami
sel, da so v Drobolje povabili 
univ. prof. dr. Christopha Ra
na. Prof. Pan je eden od „oče
tov" osnutka Konvencije o os
novnih pravicah evropskih na
rodnih skupnosti, ki ga je iz
delala FUENS. FUENS je na
jvečja evropska manjšinska 
organizacija; trenutno je v njo 
včlanjenih približno 75 narod
nih manjšin.

Panova izvajanja so doka
zala predvsem naslednje: do
mala vse evropske narodne 
skupnosti so si edine v tem, 
da bodo dolgoročno preživele 
samo tedaj, če se bo Evropa 
odločila za dosledno uresniče
vanje kolektivnih pravic. Tre
nutno vidi rešitev kvečjemu v 
priznavanju pravic posamez
nim pripadnikom manjšin na 
podlagi načela enakosti. Tako 
pojmovanje manjšinske zašči
te pa npr. ne upošteva, da for
malna enakost sama za na
rodno manjšino ne more zado
stovati; potrebna je predvsem 
tudi posebna zaščita oz. fak
tična enakost.

Nadaljnji važni zaključek z 
droboljskega narodnostnega 
kongresa: narodne skupnosti 
morajo imeti možnost sood
ločanja v zakonodajnih telesih. 
Da ima Republika Slovenija 
to vprašanje vzorno urejeno, 
je znano. Vsekakor je bilo zelo 
umestno, da so prireditelji 
kongresa povabili zastopnico 
madžarske narodne skupnosti 
v slovenskem parlamentu 
(Marijo Pozsonec) in znanst
venika mag. Borisa Jesiha, ki 
sta udeležence podrobneje 
seznanila s to vzorno ureditvi
jo.

Vendar tudi na Madžarskem 
nameravajo skleniti zakon, ki

bi manjšinam pod zelo ugodni
mi pogoji omogočil zastopstvo 
v državnem parlamentu. Po
samezna narodna skupnost 
za tako zastopstvo ne potre
buje več ko tri tisoč glasov. 
Madžarski državni sekretar za 
narodne skupnosti Johann 
Wolfart je pomen parlamentar
nega zastopstva še posebej 
poudaril. Dejal pa je tudi, da 
mora narodna skupnost na
sproti državi nastopati enotno; 
partner vlade naj je skupna 
manjšinska organizacija, kajti 
samo tako bo lahko narodna 
skupnost čimbolj učinkovito 
zastopala svoje interese.

Če koroški Slovenci v tre
nutni situaciji iščemo skupno 
demokratično zastopstvo, po
tem ta želja gotovo ni izraz ne
ke „nazadnjaške“ ali morda 
„sanjaške” miselnosti.

Nasprotno: s to zahtevo 
smo v družbi tistih narodnih 
skupnosti, ki vedo, kako priti 
do učinkovite zaščite. Pred
vsem pa jim je skupno tudi trd
no prepričanje, da se je po
trebno boriti za narodno skup
nost na vseh področjih. Ome
jevati se samo na kulturo in 
šege - temu smo že pred leti 
rekli folklorizacija manjšinske 
politike. Takrat smo jo upra
vičeno očitavali KHD-ju, danes 
pa grozi nevarnost, da ji bomo 
sami podlegli.

Morda je droboljski kon
gres „Narodne skupnosti v 
Evropi" temu ali onemu na
sprotniku skupnega demokra
tičnega zastopstva le odprl 
oči. Vsekakor pa gre Biroju za 
narodnostne skupnosti pri 
koroški deželni vladi oz. nje
govemu vodji dv. sv. dr. Pavlu 
Apovniku za zamisel in izved
bo kongresa vse priznanje; 
enako namestniku direktorja 
Urada deželne vlade ddr. Kar
lu Anderwaldu.

Kajti prav gotovo bo prišel 
dan, ko bodo kongresna izva
janja v Droboljah postala st
varnost tudi na Koroškem.
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Globasnica___________
Občina kupila mežnarijo

Občina Globasnica je kupila 
mežnarijo v Globasnici. Za nakup 
sta glasovali SP in EL, medtem ko 
je bila VP odločno proti. Prodajna 
cena je znašala 820.000,- šilin
gov. Mežnarije občina zaenkrat ne 
bo potrebovala, prostor pa bo 
ostal na prost za gradnjo javnih 
poslopij , kot so to glasilski dom, 
vrtec ali gradbeni dvor (Bauhof).

Kamen v Podjuni______

Blagoslovitev mrtvašnice 
in prostorov glasbene šole

Na Kamenu v Podjuni bodo v so
boto, 13. novembra 1993 ob 14. 
uri blagoslovili novo mtrvašnico. 
Okvirni program je občina izbrala 
le za enojezične občane, saj obli
kujejo celotni program le enojezič
na društva.
Ob 15.uri bo tudi blagoslovitev 
prostorov za glasbeno šolo v 
poslopju športnega društva.

Borovlje________
Dnevi varstva okolja
Občina Borovlje prireja od četrtka 
11. novembra, do danes 12. no
vembra, dneve varstva okolja. 
Pred trgovino KG M v Borovljah bo 
postavljen info-bus (od 9.00 - 
18.00) koroške deželne vlade, ki 
bo informiral o novi uredbi o loče
vanju odpadkov. Nadalje je načr
tovana „telefonska hot-line“ do 
deželnega svetnika Schillerja (pe
tek, od 10.00 do 11.00).

Libuče______________
Akcija sajenja dreves
Delovni krožek za telesno in um
sko prizadete otroke bo naslednji 
ponedeljek, ob 14.30 z drevesi 
olepšal vas Libuče. Otroci bodo 
vzdolž ceste sadili drevesa, vaš
čani pa so vabljeni k sodelovanju. 
Po zgotovljenem delu so vsi vabl
jeni k Marinu v Libuče.

Občina Pliberk bo to akcijo v 
naslednjem letu nadaljevala tudi v 
drugih vaseh, kjer so posamezne 
skupine regionalnega razvojnega 
koncepta že izdelale vrsto predlo
gov za olepšanje vasi. Zaradi po- 
manjakanja finančnih sredstev pa 
skoraj nobenega predloga niso 
konkretizirali, razen nekaterih v 
Drveši vasi, kjer je občina ustregla 
že drugi želji projektne skupine.

Iz naših občin

Dan Starih V Šmihelu. V Šmihelu so praznovali tradicionalni dan starih občine Bistrica. 
Kulturni spored, katerega so sooblikovali otroci ljudske šole Šmihel, je bil v novi telovadnici ljudske šo
le, za telesno okrepčilo pa je skrbela gostilna Loser. Od 260 vabljenih upokojencev jih je prišlo le 110, 
ki pa so bili po večini zelo nezadovoljni, ker sta manjkala strnjenosti in koordinacija, mnogi pa so se za
radi pomanjkljive dvojezičnosti počutili precej tuji na domači prireditvi. Foto: Fera

Pliberk: novi most bo del 
prometnega koncepta
Nekoliko zakasnelo, toda le. „Jormaški“ most so začeli graditi.

Pravzaprav bi morali zgraditi 
most čez reko Bistrico na jor
maški travnik za jubilejni 600. 
jormak, toda do tega ni prišlo. 
Po vročih razpravah v pododbo
rih in občinskem odboru je padla 
odločitev za gradnjo, kateri so 
prvotno močno nasprotovali ne
kateri pliberški meščani.

Novi most namreč ni namen
jen le kot dovoznica za pliberški 
jormak, ampak je vključen v pro
metni koncept za mesto Pliberk. 
Le-ta predvideva nova par
kirišča ob „aleji“, z novim mos
tom pa bo bolj atraktivno tudi 
novo parkirišče zraven mosta.

Z gradnjo bodo končali 1. 
aprila 1994, stroški pa bodo 
znašali 2,5 mio. šilingov. Dela 
bosta opravili podjetje Steiner iz 
Št. Pavla ter domače tesarstvo 
Kulmesch iz Vogrč.

Most bo zgrajen deloma tudi 
iz lesa, kar je izzvalo že mnogo 
diskusij na občinskem uradu. Ali 
bo most potem res po okusu 
občanov, bomo videli najkasne
je 1. aprila. - K

Pričetek gradnje mostu. Fric Kumer, Štefan Visotschnig, župan 
mag. Flaimund Grilc, vodja občinskega urada Franz Sourij in arhi
tekt Wetschko. Foto: Fera
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Mlekarne varčujejo, kljub 
temu kmetje plačujejo
Velikovška mlekarna je pričela racionalizirati. Od 2. novembra naprej 
mlekarna zbira mleko le še vsaki drugi dan. Za nove hladilne naprave 
so morali kmetje spet seči v žep.

Od novembra naprej prihaja mlekarna le še vsak drugi dan po mleko, 
kmetje pa so si morali nabaviti večje hladilne naprave. Na Blatu so 
kmetje že kupili nove, večje hladilne naprave. _ Foto: Fera

Poroča Silvo Kumer
Pravzaprav bi morali kmetje dobiti 
od 1. 1. 1994 naprej 35 grošev 
več za liter mleka. Toda ker so se 
transportni stroški na liter zvišali 
kar za 45 grošev, niti zvišana 
mlečna cena ne bi preprečila 
znižanja cene za kmete. Zaradi 
tega se je velikovška mlekarna 
odločila, da varčuje pri transport
nih stroških in se je izrekla za ra
cionalizacijo.

Nove investicije. Kmetje 
oddajajo mleko le še vsak drugi 
dan, namesto treh tankov zbirata 
mleko le več dva. Kljub temu je to 
spet povezano z višjimi stroški; 
kmetje so morali nabivati večje 
hladilne naprave, ki pa so vse dru
go kot poceni. Od 5000 do 
50.000,- šilingov so morali kmetje 
investirati.

Poslovodja mlekarne Karl Ladi- 
nig je prepričan, da bi investicije 
bile še višje, če bi mlekarna ne 
pomagala. Ladinig: „Kmetje so 
preko mlekarne lahko kupili za 
30% cenejše hladilne naprave, 
mogi so kupili tudi rabljene in so 
lahko svojo prodali drugemu kme
tu“.

580 „mlečnih kmetov“ je še v 
okraju Velikovec. Dnevno mle
karna predeluje 30.000 litrov mle
ka (poleti do 35.000 I). Pred 20 leti 
je bilo v okraju še skoraj 1000 
„mlečnih kmetov“, število pa iz le
ta v leto pada. Zanimivo je, da ko
ličina mleka ni padla. Kontigente, 
ki so jih uvedli leta 1978, kmetje 
prodajajo in tako je nastala vrsta

večjih pridelovalcev mleka. S pri
stopom Avstrije k Evropski skup
nosti bo gotovo še marsikateri 
kmet stresel copate in nehal. Ladi
nig: „Za naš okraj pričakujem, da 
se bo število „mlečnih kmetov“ 
ustalilo nekje okrog 500.“

Kakovost mleka. Ker od
slej kmetje zbirajo mleko dva dni 
doma, mleko ne pride takoj v pre
delavo. Zato bi pravzaprav priča
kovali zmanjšanje kakovosti, kar 
pa poslovodja Ladinig zanika. „S 
tem, da so kmetje nabavili boljše 
hladilne naprave, pride mleko bolj

kakovostno v mlekarno - tudi po 
dveh dneh.“ Bo, kakor bo. Dejstvo 
je, da se vsi kmetje še niso odločili 
za nakup novih hladilnih naprav, 
mnogo jih resno premišljuje, da bi 
končno prenehali z mlečno proiz
vodnjo.

To so predvsem starejši kmetje 
in polkmetje, katerim se delo na 
kmetiji poleg rednega dela ne 
splača več. Število „mlečnih kme
tov" bo torej v okraju Velikovec 
verjetno padlo na 500, še preden 
bodo avstrijski kmetje priključeni 
na evropsko agrarno veletržišče..

Intervju
Lojz Čik, predsednik 
upravnega odbora mlekarne 
Velikovec; je že nad 20 let v 
odborih velikovške mlekarne 
in 10 let predsednik nadzor
nega odbora in ima zelo 
dober vpogled v položaj 
mlečnega gospodarstva v 
okraju Velikovec.

Naš tednik: Racionalizaci
ja je stala kmete precej 
denarja. Kdaj bo pričela ra
cionalizirati mlekarna?
Čik: V mlekarni sami smo že 
iskdristili vse možnosti racio
nalizacije. Zadnja stopnja 
racionalizacije je dvodnevni 
odvoz mleka, ki pa bo konec 
koncev koristil našim kme
tom.
Zakaj?
Sprva bo skoraj vsak kmet 
moral seči v žep, toda dolgo
ročno se bo ta investicija 
splačala, ker bomo tako lah
ko držali ceno mleka, na dru
gi strani pa bo v celoti gleda
no kvaliteta mleka postala 
boljša, ker bodo imeli vsi 
kmetje sodobne hladilne na
prave.
Število „mlečnih kmetov“ 
v okraju Velikovec se je v 
zadnjih 10 letih zmanjšalo 
na 580. Po tej poti bo števi
lo kmalu padlo pod 500. 
Mislim, da ne. Pričakovati je, 
da bodo nekateri manjši 
kmetje in polkmetje, za kate
re je dvojna obremenitev 
poklic/kmetija preveč, neha
li z mlečno produkcijo. Števi
lo pa po mojen znatno več 
ne bo padlo.
Drži, da se bodo koroške 
mlekarne združile? Bo s 
tem zgubila velikoška mle
karna svojo samostoj
nost?
Čik: Prej ali slej bodo
združene mlekarne Wolfs
berg, Št. Vid, Velikovec in 
Celovec. Verjetno bodo eno 
od teh zaprli. Z veliko verjet
nostjo to ne bo Velikovec, ki 
se je pravočasno specializi
rala na produkcijo sira in je s 
tem že nakazala pot, s kate
ro bo možno preživeti.
Tudi po združitvi bo obdržala 
velikovška mlekarna svojo 
samostojnost, vsaj kar se 
tiče odbora.
Z Lojzetom Čikom se je pogo

varjal Silvo Kumer

Georg Jenšac, pd. Pušnik 
Podroje pri Globasnici
Pri nas še nismo nabavili hladilne 
naprave. Na vsak način pa bomo to 
morali storiti v bližnji prihodnosti, 
kar bo pomenilo investicijo v višini 
20.000,- šilingov. Gotovo je to veli
ko, če pa bo možno s tem držati ce
no mleka, bo imelo svojo korist.

Prej je prišla mlekarna po mleko 
že ob 7.00 zjutraj, zdaj šele ob 
10.00 dopoldan. Ob začetku se je 
težavno prestaviti na novi termin, 
mislim pa, da gre tako tudi vsem 
drugim kmetom v Podjuni.

Vaše mnenje
Kaj pravijo kmetje ?

Martin Wastl,pd.Topiič
Lovanke pri Dobrli vasi 
Nova ureditev je na vsekakor način 
poslabšala položaj kmeta. Na naši 
kmetiji smo morali investirati 
50.000,- šilingov v novo hladilno na
pravo, še enkrat toliko pa bo potreb
no za izgradnjo mlečne kamre.

Za tiste kmete, ki imajo večje 
mlečne kontigente, se investicije

mogoče še splačajo, za manjše pa 
pomeni nova ureditev konec. Pa tu
di večjim so se z novo ureditvijo po
višali stalni stroški, če računamo 
npr. samo stroške toka za hlajenje 
mleka.

Valentin Šteharnik, pd. Ržjin
Blato pri Pliberku
Za vse kmete to pomeni veliko inve
sticijo, ki se le splača, če ima kmet 
dovolj velik mlečni kontigent. Če bo 
prišla Evropska gospodarska skup
nost, bodo manjši kmetje gotovo 
morali nehati.
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Občni zbor Zveze slovenskih zadrug

Krepiti jedro in tako 
obdržati samostojnost

Na občnem zboru Zveze slovenskih zadrug je predsednik Mihi Antonič s 
ponosom ugotovil, da se je slovensko zadružništvo v preteklih letih pozitivno 
razvijalo. Dejstvo, da se je Zveza priključila Raiffeisenovemu računališkemu 
centru, samostojnosti ni postavilo pod vprašaj, ker sta bila stebra, ki nosita 
most, na obeh straneh močna.

Pred sedmimi leti, ko se je 
Zveza slovenskih zadrug pri
ključila na Raiffeisenov računal
niški center na Dunaju, so ne
kateri očitali vodstvu, da proda
ja svojo samostojnost. Predsed
nik Mihi Antonič je na občnem 
zboru ugotovil, da je Zvezi to 
sodelovanje prineslo mnogo ko
risti v poslovnem smislu, pravno 
in organizatorično pa je Zveza 
še bolj ohranila svojo samostoj
nost. „Prav iste struje pa nas 
danes poučujejo, da naj bo na
ša narodna skupnost dejavna 
samo še na kulturnem področju, 
gospodarstva pa pri tem niti ne 
omenjajo. Pravijo, da je vse 
drugo nekak nacionalizem," je 
dejal Antonič in je odločno na
sprotoval temu mnenju. Pouda
ril je, da so nam bile naše za
druge vseskozi od leta 1872 na
prej v močno oporo in da tudi 
danes odborniki in zaposleni ni
so nikakršni nacionalisti. „Kdor 
to trdi, gotovo ne more biti prija
telj našega zadružništva," tako 
Antonič. Silovito pa se je pred
sednik Zveze branil tudi pred 
očitkom nekega slovenskega 
funkcionarja v zadnji slovenski 
televizijski oddaji, da je sloven
sko zadružništvo oziroma za
družna zveza zdaj nekoliko bolj 
pod komando ene politične stru

je. „Zadružna zveza je gospo
darska organizacija, ki je nihče 
ne komandira. Naši odborniki 
so v zasebnem življenju pristaši 
te ali one stranke, pri delu pa 
vlečemo vsi za eno vrv. Za 
ohranitev narodne identitete pa 
je nekaj civilne korajže že na 
mestu,” je dejal Antonič.

„Za ohranitev narod
ne identitete je nekaj 
civilne korajže že na 
mestu!“

predsednik Zveze slovenskih 
zadrug Mihi Antonič

K uspešnemu gospodarjenju 
v slovenskem zadružništvu na 
Koroškem prispeva okrog 250 
odbornikov, 6000 članov in okoli 
300 zaposlenih v zadružništvu. 
Upati je, da bo naše zadružništ
vo šlo po tej začrtani poti na
prej. V skupni Evropi bo veljalo 
obdržati svoje mesto in zato bo
do vedno spet potrebne spre
membe in prilagajanja. Nova 
zadružna centrala, v katero bo 
vloženih okrog 80 milijonov ši
lingov, bo ustvarila najboljše ra
zmere za še večje in uspešnej
še delovanje vseh sodelavcev.

Za uspešno poslovanje pa je v 
Celovcu na voljo še ogromen 
potencial.

Iz poslovnega poročila za go
spodarsko leto 1992 je razvid
no, da je bilančna vsota narasla 
od 1,9 na 2,1 milijarde šilingov. 
Narasli pa so tudi krediti in hra
nilne vloge.

Bilanca je bila s strani Raiffei- 
senove zveze pregledana in 
brez pridržka potrjena.

Fridl Kapun je v poročilu nad
zornega odbora ugotovil, da so 
tako imenovani „zlati časi” mimo 
in bo zato tembolj potrebno pri
lagoditi poslovno politiko seda
njim razmeram. Odborniki se 
bodo morali zavedati svoje veli
ke odgovornosti in izdelati sred
njeročne okvirne koncepte.

Predsednik Narodnega sveta 
dr. Matevž Grilc pa je ob tej pri
ložnosti z zadovoljstvom ugoto
vil, da se je poslovna politika 
zadružništva v smislu krepitve 
jedra, izkazala kot pravilna. 
Zvezi slovenskih zadrug je 
namreč dokazala, kaj pomeni 
emancipacija. Pokazala je edi
no možno pot integracije, da se 
je namreč kot močna organiza
cija z zdravim jedrom priključila 
k Raiffeisenovi zvezi, zato pri 
tem ni zgubila svoje identitete 
ali samostojnosti. H. St.
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Aktualni pogovoijipl, trg. Jozom Habernikom

Zaupaije v domače 
zadruiništvo raste

Kljub pričakovani recesiNogla Zveza slovenskih zadrug zabeležiti v zadnjem letu dob
re rezultate, ki so nad povfiem avstrijskih bank. Kot je razvidno iz poslovnega poročila, 
zaupanje v domače zadružu11 raste.

Z dipl, trg. Jozom Haberniko^govarjala Heidi Stingler

Naš tednik: Kakšno je bilo 
poslovanje Zveze slovenskih 
zadrug v gospodarskem letu 
1992?

Dipl. trg. Joža Habernik: Proti 
pričakovanjem so bili rezultati 
Zveze slovenskih zadrug v po
slovnem letu 1992 dobri in to 
kljub pričakovani recesiji. Bilanč
na vsota je narasla od 1,9 na 2,1 
milijarde šilingov (+10,4%). Tak 
prirastek je nad povprečjem av
strijskih bank. Prav tako so na
rasli tudi krediti za 20,2%, hranil
ne vloge za 13,4% na 547 milijo
nov šilingov, kar potrjuje vedno 
večje zaupanje naših strank v 
našo zadružno ustanovo. Lastni 
kapital se je povečal za 17,9 mili
jona šilingov in je znašal 5,7% od 
bilančne vsote. Natančna poroči
la pa je možno razbrati v našem 
poslovnem poročilu, ki so ga te 
dni že dobili vsi zadružniki.

In kakšen je razvoj v letu 
1993?

Na osnovi rezultatov prvih treh 
kvartalov pričakujemo, da bomo 
lahko tudi gospodarsko leto 1993 
pozitivno zaključili. Zabeležili bo
mo prirastek, ki bo tudi letos nad 
povprečjem drugih avstrijskih 
bank, čeprav naš rezultat v letu 
1993 predvidoma ne bo tako 
dober kot v prejšnjem letu. To za
to, ker smo imeli za približno 
50% manj poslov na akreditiv- 
nem področju. Poslovanje z ban
kami Slovenije pa je postalo spet 
normalno. Ker so največje stare 
banke prešle v last države in je ta 
odgovorna za kredite, bi rekel, 
da je poslovanje postalo celo var
nejše kakor prej. Precej poslov 
pa imamo tudi z novo ustanovlje
nimi bankami Slovenije, katerih je 
osemnajst.

Rekli ste, da je Zveza mogla 
tudi v preteklem letu zabe
ležiti prirastek, ki je nad pov
prečjem drugih avstrijskih 
bank. Zakaj?

Rekel bi, da to ni normalen prira
stek, ampak je to strukturna rast, 
ker naše zadružništvo sedaj dohi
teva to, kar je v zadnjih desetlet
jih zamudilo. To se pravi, da se 
bo ta razvoj verjetno kmalu stabi
liziral in zato v prihodnje ni več 
možno računati s takimi prirastki, 
kot smo jih imeli v zadnjih letih.

Kakšen je razvoj pri kreditih 
in hranilnih vlogah?

Zaradi ugodnih obrestnih razmer 
je živo povpraševanje po kreditih, 
kar bo tudi pozitivno vplivalo na 
gospodarstvo, saj se bodo po
djetja tako laže odločala za inve
sticije.

Razveseljivo pa je, da tudi hra
nilne vloge nadpovprečno raste
jo. Tako je Zveza z 31. oktobrom 
1993 dosegla bilančno vsoto 2,8 
milijarde šilingov (31. 10. 1992 
2,1 mrd. šil.). Prav tako je razve
seljiv tudi rezultat Posojilnic, pri 
katerih so zrasle hranilne vloge 
za 4,5%, posojila pa za 9% (od 
900 milijonov na 1 milijardo).

Je pričakovati, da bodo obre
sti v prihodnjih mesecih še 
padle, in kako bo ta razvoj po 
vašem mnenju vplival na hra
nilne vloge?

Pričakovati je, da bodo obresti, 
tako za posojila kot tudi za hranil
ne vloge, v prihodnjih mesecih še 
padle. Razmerje obrestnih mer 
se bo. s tem v prihodnje spre
menilo v korist rizičnega kapitala, 
vendar je bil tak popravek po mo
jem mnenju že dalj časa potre

ben. S tem, da so obresti na hra
nilne vloge padle in jih je država 
obdavčila z 22%, mora danes po
sameznik dobiti vsaj 5% obresti 
za svoje hranilne vloge, da ohrani 
realno vrednost denarja, saj infla
cija sama že znaša okrog 3,5%.

Kakšen je bil razvoj na bla
govnem sektorju?

Tako kot v zadnjih letih nam tudi 
leta 1992 ni uspelo znižati pri
manjkljaja na blagovnem oddelku 
(2,8 milijona šilingov). Blagovni 
oddelek zdržujemo samo za to, 
ker ga pač Zadruge-marketi po
trebujejo. Po nasvetu tujih stro
kovnjakov smo se odločili, da bo
mo po izgraditvi regionalnih skla
dišč v Št. Jakobu in v Šmihelu, 
naš blagovni oddelek na Božan
ski cesti v Celovcu povsem zaprli.

Regionalno skladišče v Št. 
Jakobu je bilo lani predano 
njegovemu namenu in uspeš
no deluje. Kako je z načrtova
no gradnjo regionalnega 
skladišča v Šmihelu?

Občina je dala po izredno ugodni 
ceni na razpolago zemljišče blizu 
Filterwerka, kjer bomo imeli tudi 
priključek k železnici, kar bo za 
naše skladišče velikega pomena. 
Trenutno so na mizi že vsi načrti, 
ki so že vloženi, in zdaj čakamo 
na gradbeno dovoljenje.

Kot rečeno, bomo zaprli cen
tralno skladišče v Celovcu takoj, 
ko bo dograjeno skladišče v Šmi
helu. Upravo in personal namera
vamo preseliti v nove prostore na 
Pavličevi, kjer bo tu tudi centralno 
knjigovodstvo. Ostale sodelavce, 
kot so šoferji in skladiščniki, pa 
mislimo premestiti v regionalna 
skladišča.

Kakšen promet so mogle do
seči blagovne zadruge oziro
ma marketi v letu 1992?

V poslovnem letu 1992 so do
segle 232 milijonov šilingov pro
meta. Sicer številke ne izpovejo 
dosti, ker je pomembno le to, kar 
ostane pod črto. Zelo uspešni sta 
bili v tem letu zadrugi v Škofičah 
in v Pliberku, uspešni sta bili za
drugi Železna Kapla in Brnca, 
manj uspešna Zadruga Št. jakob, 
kjer pa je treba resnici na ljubo 
povedati, da se je tam v letu 
1992 veliko investiralo in je bila 
otvoritev novega marketa šele 
novembra tega leta. Manj zado
voljni pa smo z delovanjem kot- 
mirške zadruge. Zato je oziroma 
bo poslovodstvo teh dveh zadrug 
prevzela po sklepu pristojnih od
borov Zadruga v Škofičah. Tako 
kot na sektorju bančništva, velja 
tudi pri blagovnih zadrugah pravi
lo, da se tam, kjer je sposo
ben poslovodja, tudi uspešno po
sluje.

Torej gre za potrebo po kvali
ficiranem kadru?

Tako je. Zveza, Posojilnice in 
marketi zaposlujejo skupaj okrog 
300 sodelavcev. Veliko važnost 
pripisujemo izobraževanju naših 
sodelavcev. Tako se je v letu 
1992 udeležil skoraj vsak tretji 
sodelavec kakega strokovnega 
tečaja. Tudi v bodoče še želimo 
pridobivati mlade in perspektivne 
sodelavce. Tako smo v letošnjem 
letu že nastavili diplomiranega 
ekonomista in novega jurista.

Zveza slovenskih zadrug je 
oddala vse manjšinske ude
ležbe pri uvozno-izvoznih 
firmah. Zveza pa je 100% 
lastnik firm Carimpex ter fir
me Karanta na Dunaju. Je 
poslovanje teh firm zadovolji
vo?

Na priporočilo Gospodarske 
zbornice Slovenije smo v letih od 
1986 do 1989 ustanovili nekaj

skupnih uvozno-izvoznih firm. 
Poslovanje s temi firmami danes 
ne funkcionira več, ker smo zgu
bili partnerje iz Slovenije ali pa ti 
niso več bili zainteresirani, da vo
dijo firme naprej. Tako smo delo
vanje teh firm močno zmanjšali 
oziroma celo ustavili.

V lanskem letu smo prodali vse 
deleže pri firmi Petrol-Trade, leto 
prej pa pri firmi Finex v Münchnu. 
Zdaj smo še 100% lastniki firm 
Carimpex in Karanta. Firma Ka
ranta posluje danes še kar uspe
šno, medtem ko pri firmi Carim
pex opazujemo vsa zadnja leta 
nekakšne spremenljive uspehe. 
V tem trenutku se firma Carimpex 
zopet konsolidira in išče tudi no
va tržišča.

Kaj je z rezervacijami za po
tencialne izgube?

Tudi v letu 1992 nam je uspelo 
napraviti precejšnje rezervacije 
za potencialne izgube, tako da so 
le-te znašale v letu 1992 skupno 
90 milijonov šilingov.

Razveseljivo pa je tudi dejstvo, 
da smo v zadnjih desetih letih 
mogli povišati lastni kapital za 
123 milijonov šilingov.

Trenutno že poslujete v novo 
urejenih, sodobnih prostorih, 
gradnja pa tudi sicer dobro 
napreduje.

Razveseljivo je, da bo gradnja 
stala Zvezo manj kakor predvide
no, ker smo mogli iztržiti lepe ra
bate pri gradbenih delih. Štroški 
gradnje bodo skupaj z opremo in 
davkom znašali predvidoma 
okrog 80 milijonov šilingov. Tre
nutno že delujemo v novih, so
dobnih šalterskih prostorih, otvo
ritev celega kompleksa pa bo 
maja ali junija prihodnjega leta.

Klub slovenskih študentk in 
študentov na Koroškem vabi 
16. 11. 1993, ob 19. uri na 
celovško univerzo, na občni 
zbor.
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ČESTITAMORojstni dan in god je obhajal 
pater dr. Janko Hajšek. Ob tem 
dvojnem prazniku iskreno čestita
mo ter kličemo še na mnoga zdra
va in zadovoljna leta!

V sredo je v Rinkolah obhajal 
osebni praznik Mirko Perc st. Vse 
najboljše, zlasti trdnega zdravja, 
osebnega zadovoljstva in Božjega 
blagoslova!

Osebni praznik obhajata Cecili
ja Preinig iz Grabalje vasi in 
Alois Raschun iz Mlinč. Društvo 
upokojencev Podjuna obema iz 
srca čestita ter kliče še na mnoga 
leta! Čestitkam društva upokojen
cev Podjuna se pridružuje NT.

67. rojstni dan god obhaja Pau
la Firja iz Kazaz. Prisrčnim čestit
kam vseh domačih se pridružuje 
uredništvo NT.

Naslednje voščilo je namenjeno 
Martinu Wassnerju v Homelišah, 
ki slavi 60., jubilejni rojstni dan in 
god. Za dvojni praznik mu iskreno 
čestitamo ter želimo tudi v prihod
nje vse lepo in dobro!

Vidi in Francu Fera iz Dvora se 
je rodila hčerkica, katero bosta kr
stila na ime Nicol-Maria. Srečni
ma staršema iskreno čestitama, 
mali Nicol-Marii pa želimo vse le
po in dobro na življenjski poti! Če

stitkam NT se pridružuje EL Bistri
ca, posebno pa stric Marjan.

1. novembra je obhajal 60. 
rojstni dan Franc Kukoviča, rav
natelj ljud
ske šole v 
Žitari vasi.
Večletnemu 
občinskemu 
odborniku 
EL Žitara 
vas in očetu 
Strokovnega 
pedagoške
ga združenja želimo obilo zdravja 
in uspeha pri njegovem prizade
vanju za dvojezično šolstvo na 
Koroškem. Na mnoga leta! Čestit
kam NT se pridružuje EL.

. Društvo upokojencev Št. Jakob 
čestita za osebne praznike: Još
ku Lepuschitzu iz Sčedma in Re
ziki Lepuschitz iz Št. Jakoba. 
Čestitkam se pridružuje NT!

Na Obirskem je pred kratkim 
slavil rojstni dan Martin Paulič. 
Vse najboljše in še na mnoga 
zdrava in zadovoljna leta!

V Želučah pri Činkmanu slavi 
60. jubilejni rojstni dan Matevž 
Weber. Za ta jubilej iskreno četita-

mo ter želimo tudi v prihodnje 
mnogo zdravja in osebne sreče!

Preteklo nedeljo je obhajala 
rojstni dan Elza Pörtsch. Vsi do
mači ji iz srca čestitajo ter se ji 
zahvaljujejo za vso ljubezen, skrb 
in požrtvovalnost. Čestitkam se 
pridružuje uredništvo NT.

Naslednje voščilo je namenjeno 
Štefunovi babici, Uršuli Mak iz 
Sel na Šajdi, ki je obhajala 84. 
rojstni dan. Vse najboljše, zlasti 
trdnega zdravja, osebnega zado
voljstva in Božjega blagoslova!

Društvo upokojencev Pliberk 
čestita za osebne praznike: Mariji 
Buchwald iz Nonče vasi, Angeli 
Petrač iz Šmarjete, Leopoldu 
Smrečniku iz Globasnice, Jane
zu Petjaku iz Štebna pri Globas
nici in Mariji Vodivnik iz Vogrč. 
Društvo upokojencev Pliberk želi 
vsem slavljencem vse lepo in trd
nega zdravja! Čestitkam se pridru
žuje uredništvo NT!

V Selah obhajajo osebna slavja: 
Justina Mak. pd. Covnarjeva, Ur
ši Mak, pd. Štefunova, Justa Do- 
vjak, pd. Senčnikova, in Marija 
Lipuš pri Trklu. Vsem slavljenkam 
iskreno čestitamo ter želimo vse 
lepo in dobro!

občinski odbornik EL Dobrla vas, 
Martin Wasti. Tineju iskreno če
stitamo, želimo mu še mnogo za
dovoljnih, veselih in v politiki us
pešnih let. Čestitkam se pridružu
jeta EL in SJK.

V Celovcu bo praznovala gospa 
profesorica mag. Marija Spieler 
rojstni dan. Iskreno ji k temu oseb
nemu prazniku čestitamo. Še na 
mnoga leta! Čestitkam se pridru
žuje EL.

V Spodnjih Vinarah pri Št. Pri
možu obhaja rojstni dan predsed
nik SPD „Danica“ Stanko Wakou- 
nig. Zavzetemu prosvetnemu 
delavcu prav lepo čestitamo. Želi
mo mu še mnogo let v zadovoljst
vu, sreči in veselju. Čestitkam se 
pridružuje EL.

Lenart Katz, občinski odbornik 
EL Suha, bo obhajal osebni praz
nik. Za rojstni dan iskreno čestita
mo. Zavzetemu kulturniku in ob
činskemu politiku veljajo naše is
krene čestitke, povezane z željo, 
da bi še naprej tako uspešno 
deloval, bodisi v kulturi kot v politi
ki. Čestitkam se pridružuje EL

Tudi občinski odbornik EL Žita
ra vas, Karl Hren, doma v Go
ričah, obhaja rojstni dan. Želimo 
mu še mnogo zadovoljnih, uspeš
nih in zdravih let. Iskrenim čestit
kam se pridružujeta EL in SJK.

ČESTITKA TEDNA

Priznanje Jozeju Igercu - Že 25 let sodeluje elektrikar 
Jozej Igerc iz Male vasi pri Globasnici v podjetju Kelag, za kar je te 
dni prejel delovno priznanje. Igerc se je rodil 28. februarja 1953 v 
Podkraju pri Pliberku. Po osnovni šoli se je leta 1968 odločil za po
klic elektrikarja ter vajeniško dobo uspešno zaključil 1972. Od tega 
leta naprej pa je skorajda neprekinjeno odgovoren v Pliberku za 
delo na montažnem področju. Leta 1978 je naredil tudi mojstrski iz
pit. Svojo hvaležnost za Igerčevo prizadevnost in delavnost je pod
jetje Kelag te dni izrazilo s priznanjem, katerega si je Jozej gotovo 
nadvse zaslužil.

Priljubljenemu elektrikarju na tem mestu iskreno čestitamo ter mu 
želimo tudi v prihodnje mnogo uspeha in sreče pri delu.

70. življenjski jubilej obhaja Ma
rica Karničar, pd. Predasnikova 
mama z Obirskega. Ob tem viso
kem življenjskem jubileju iskreno 
čestitamo ter želimo tudi v prihod
nje trdnega zdrava, osebnega za
dovoljstva in da bi se je uresničile 
vse skrite želje!

Te dni je obhajal osebni praznik

Pedagoška akademija v Celov
cu ima od 1. novembra dalje no
vega ravnatelja - dipl. trg. dr. Jo
sefa Hiedna. Novi ravnatelj Peda
goške akademije se je rodil v 
Gradcu in je po svojih obveznostih 
na celovški univerzi med drugim 
predaval na Pedagoški akademiji 
sociologijo. K imenovanju mu is
kreno čestitamo!

Kakor smo Že prejšnji teden poročali, je 8. novembra praznoval 
svojo 60-letnico Franc Smrtnik. Na njegov rojstni dan pa so prišli k slavl
jencu v Korte mdr. predsednik NSKS dr. Matevž Grilc, predsednik Zveze 
slovenskih zadrug Miha Antonič, tajnik KKZ Nužej Tolmajer, zbornični 
svetnik Štefan Domej in občinski odbornik EL Železna Kapla Lado Hajnžič 
ter mu iz vsega srca čestitali. Hkrati so se mu zahvalili za vsestransko so
delovanje in podporo v korist slovenske narodne skupnosti.
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PEDAGOŠKO ZDRUŽENJE

Predstavitev 
dveh novih 
publikacij

Strokovno pedagoško zdru
ženje se je zopet predstavilo 
javnosti v obliki dveh zanimi
vih in nadvse koristnih publika
cij.

Ravnatelj in predsednik Pe
dagoškega združenja Franc 
Kukoviča je na tiskovni konfe
renci predstavil naj novejšo 
knjigo prof. Nika Rupla „Deset 
sprehodov med Slovenci na 
Koroškem II“ (I. del je izšel 
konec marca tega leta). Drugi 
del je dopolnilo prvemu; je lek
sikon s pomembnejšimi podat
ki in dodanimi teksti. Knjiga 
lahko služi šolarjem pa tudi 
odraslim kot dopolnilna infor
macija o koroških Slovencih. 
Bralce bo presenetilo veliko 
število oseb, ki so oblikovale in 
še oblikujejo slovenskost na 
avstrijskem Koroškem. V do
datku pa je tudi natisnjenih 
nekaj izbranih literarnih bese
dil.

Druga publikacija, „Leto v 
pesmi ujeto“, katero je uredil 
Herman Germ, pa je zbirka 
otroških pesmi, besednih iger, 
pregovorov in ugank, namenje
nih koroški mladini. Herman 
Germ je nekaj let zbiral iz več 
sto otroških oz. mladinskih 
knjig in listov pesmice, besed
ne igre, koroške otroške rime, 
Pregovore in uganke.

Pesmice naj bi spremljale 
otroke kakor vedno sveže, 
dehteče cvetice skozi vse leto. 
Zbirka je razdeljena na štiri de
le: pomlad, poletje, jesen in zi
ma. Čar letnih časov kar zable
sti iz pesniške besede. Upošte
vani so pesniki s celotnega slo
venskega ozemlja, še posebno 
iz Koroške.

Zbirka je kot priročnik in uč
benik namenjena učiteljem na 
naših šolah, pa tudi vzgojitelji
cam. Če bo v bližnji prihodnosti 
izšla tudi podobna zbirka za 
starejše otroke, kjer bi bilo 
možno zajeti zahtevnejše stva
ri, pa še ni gotovo. Toda koli
kor poznamo Germa in Kukovi- 
co, se s pravkar ustvarjenim ni
koli ne zadovoljita.
- Knjiga „Leto v pesmi ujeto“ 
se ne bo prodajala, pač pa bo 
darilo učiteljem ter vsem dvoje
zičnim šolam za šolsko knjižni
co.

ROŽEK

Sosedje tostran in onstran Karavank
Slovensko kulturno društvo Peter Markovič je vabilo na jesensko 

srečanje pod geslom „Dober večer, sosed“, in „sosedje“ so gostilno Wo- 
schitz na Muti napolnili do zadnjega kotička. Na čelu je bil župan Miet- 
sche, podžupan, občinski odborniki in ugledni možje ter žene...

Bohinju in so navezali stike s 
tamkajšnjimi pevci; tako smo zdaj 
slišali pristne gorenjske narodne, 
ki jih malokdaj slišimo na 
Koroškem. Vzdušje vaške veseli
ce pa so pričarali plesalci in ple
salke v gorenjski noši s sloven
skimi narodnimi plesi. Ko so šli 
na koncu iskat soplesalke/ce med 
ljudi in je župan sproščeno plesal 
z zalo Gorenjko, je morebitna za
držanost dokončno popustila: iz 
slovensko in nemško govorečih 
sosedov so postali prijatelji.

Posrečen večer, ki z majhnimi 
sredstvi premika velike gore ne
sporazumov, odpravlja predsod
ke, vzbuja in krepi medčloveške 
odnose. „Kaj pa hočeš, če društ
vo niti tistih obljubljenih 1000 ši
lingov letos še ni dobilo; in slo
venskih družin je samo še pešči
ca,“ je tožil predsednik društva 
dipl. inž. Franc Kattnig. Tista 
peščica pa ustvarja prijetno 
ozračje, ki povezuje ljudi in jih bo
gati. To je pravo kulturno delo.

„Tako malokrat se vidimo in se 
pogovarjamo, da moramo že kle
pet med sosedi organizirati,“ je 
samo napol šaljivo rekel Aleks 
Schuster, ki je duhovito povezo
val posamezne točke kulturnega 
večera.

Sodelovale so tri različne sku
pine, ki so se ravno na rožeškem 
ozemlju dobro počutile.

„Podhumški kvartet“ je kot do
mači slovenski prispevek po dalj
šem premoru spet nastopal v sta
ri zasedbi in res bi bilo škoda, če 
se ne bi obdržal še dolga leta. 
Negujejo predvsem domačo pe
sem; tako ubrano jo znajo samo 
oni peti.

Dekliški tercet iz Grabštanja 
(Grafenstein) je razveselil do
mače nemško prebivalstvo in se 
je prav kmalu udomačil med hva
ležno publiko. Tri dekleta s peda
goške akademije so pele koroške 
in nemške pesmi, pa pokazale, 
da obvladajo tudi črnske duhovne 
pesmi.

Povezovalec prireditve na 
Muti je bi! mag. Aleš Šuster

Sosed z druge strani Karavank 
je bila folklorna skupina KUD 
„Triglav“ iz Srednje vasi (Bohinj) z 
moškim kvartetom Polž. Rožeča- 
ni so bili maja letos na izletu v

PISMI BRALCEV
Demokracija in NOB

Zadnje čase nekateri skušajo 
vzbujati vtis, kakor da bi demokra
tična Iniciativa za skupno za
stopstvo koroških Slovencev oma
lovaževala zasluge narodne osvo
bodilne borbe, ker izhaja iz tega, 
da je razdvojenost koroških Slo
vencev nesrečna posledica povoj
nih dogodkov v Sloveniji in na 
Koroškem. Take misli odločno za
vračam, še zlasti, ker se bojim, da 
s tem nekateri skušajo junaštvo 
borcev proti fašizmu zlorabiti za 
svoje ozke ideološke namene, ko 
skušajo preprečiti močno, demo
kratično zastopstvo naše narodne 
skupnosti. ZSO nima monopola 
nad NOB!

Spomin na boj proti nacizmu in 
za narodno preživetje je namreč 
skupna last vseh koroških Sloven
cev. Res je, da so komunisti znali 
zlorabiti NOB v svoje namene. To 
pa njihovim naslednikom ne daje 
pravice, da danes pojmujejo NOB 
kot svojo zaslugo, temveč je to 
zasluga naroda, prav tega naroda, 
katerega koroški zamejski del ne
kateri hočejo zreducirati na kultu
ro, jezik in šege. Za to se partizani

niso borili; borili so se za svobodo 
in za preživetje naroda.

mag. Rudi Vouk, Dobrla vas

Zakaj samo v NT?
V prejšnji izdaji NT ste objavili 

Proglas Iniciative za skupno de
mokratično zastopstvo koroških 
Slovencev. Čudim se, da objavlja 
Iniciativa svoj Proglas samo v 
Našem tedniku: če sem prav infor
miran, so povabljeni k sodelovanju 
odbornice in odborniki vseh slo
venskih organizacij. Zato sem pri
čakoval, da bo Iniciativa objavila 
svoj Proglas tudi v glasilu ZSO.

Tomo Millonig, Celovec

Opomba uredništva: Kakor
smo od Iniciative zvedeli, je ta že
lela Proglas za skupno demokra
tično zastopstvo objaviti tudi v 
Slovenskem vestniku. Bila je celo 
pripravljena objaviti svoj Proglas 
kot oglas, to se pravi, za objavo 
Proglasa plačati po oglasni tarifi. 
Vendar je predsednik ZSO javno 
rekel, da SV Proglasa ne bo obja
vil, in je v tej zvezi primerjal delo
vanje Iniciative s KHD in FPÖ.

Italijanščina na vseh 
obveznih šolah

In kaj je s 
slovenščino?

Odbor deželnega zbora za 
šolstvo, kulturo, mladino in 
šport, ki ga vodi dobrolski žu
pan Josef Pfeiffer, je pred
lagal, da se naj na vseh ko
roških obveznih šolah uvede 
italijanščina kot poučni pred
met. Tajnik Enotne liste 
mag. Rudi Vouk je v izjavi 
za tisk pozdravil ta predlog, 
saj se Koroška tako bolj od
pira svojim sosednjim drža
vam.

Vouk pa je hkrati poudaril, 
da bi morala Koroška 
slovenščini posvetiti enako 
skrb kakor italijanščini. „Od
nosi Koroške do Slovenije so 
najmanj tako pomembni ka
kor z Italijo," tako tajnik Enot
ne liste.
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Izjava Krščanske 
kulturne zveze

Ob temeljnem 
glasovanju

Slovenska prosvetna zveza je vi
dela potrebo, da v izjavi „Proti poli
tizaciji kulturnih društev" odrasle 
koroške Slovence pouči, kako se 
smejo zadržati v določeni situaciji. 
Krščanski kulturni zvezi pa pod
takne, da hoče društvene funkcio
narje prepričevati, da bodo oddali 
svoj glas za skupno narodno za
stopstvo. Dejstvo je, da je bila KKZ 
od vsega začetka — ravno tako kot 
SPZ — vpletena v pogajanja za 
novo obliko koordinacije, ker je 
spoznala, da na okamenelih struk
turah plodno sodelovanje ni več 
bilo možno. Pri teh pogajanjih so 
se seveda funkcionarji SPZ ravno 
tako politično angažirali kot vsi 
ostali udeleženci. Ze takrat bi imeli 
priložnost, da bi pomagali nape
ljati razpravo, ki je bila začasno 
skrajno neseriozna, na bolj kultur
ne tire. Res je tudi, da je bila KKZ 
med sopobudniki za tekoče glaso
vanje, ker se ji je zdelo vladajoče 
razmerje in vzdušje med centralni
mi organizacijami neznosno.

Vendar KKZ nikdar ni skušala 
prepričevati društvenih funkcio
narjev, in tega tudi ne bo delala, 
da naj glasujejo za skupno zastop
stvo. Pač pa jim pripisuje dosti zre
losti in trezne presoje, da sami 
vejo, ali je pametno, da se 
poslužujejo demokratičnih pravic 
ali ne. Odrekati jim legitimacijo za 
svobodno izražanje svoje politične 
volje pa je relikt miselnosti, ki je 
kvečjemu „ljudsko-demokratska", 
z našim pojmovanjem demokracije 
pa je docela navzkriž.

Če se torej posamezniki iz naših 
vrst — in kdo naj bi bil ob pomanj
kanju širše zakonske baze za to 
bolj legitimiran kot demokratsko iz
voljeni nosilci javnih funkcij v raz
nih društvih — udeležijo glasova
nja o skupnem zastopstvu, ki naj 
bi bil demokratski parlament 
koroških Slovencev, in glasujejo z 
„da“, s tem edinole dajo trenutno 
odgovornim funkcionarjem po
oblastilo, več, jih zadolžijo, da sku
paj iščejo sodobno obliko sodelo
vanja, ki zagotavlja uspešnejše 
delo za naš narodni obstoj. Pri tem 
je tak ali drug model v očeh KKZ 
edinole osnova za konkretna 
razmišljanja in iskanje najboljšega 
koncepta. Jasno pa je, da je pri 
vsem tem demokratskem procesu, 
ki je za našo skupnost v tej obliki 
docela nov, osnovni pogoj pošte
nost in dobra volja.

Glasba je posebna govorica
Osrednji koncert SPZ v Domu glasbe v Celovcu je v nedeljo, 7. 

novembra 1993, bila manifestacija slovenske kulture na visoki ravni.
Dr. Gustav Brumnik je v po

zdravnem govoru razložil namen 
letošnjega osrednjäga koncerta 
Slovenske prosvetne zveze: 
„Glasba je posebna govorica; 
vsak ima svoj lasten odnos do 
nje, toda vsakdo jo bolj dojame 
v materinščini.“ Zato so letos po
vabili najodličnejše predstavnike 
domače glasbe in najboljše slo
venske zbore: zbori naj bi posre
dovali umetno pesem, solisti pa 
približali narodno pesem.

Domači glasbenik, ki je spo
soben doseči mednarodni vrh, 
je brez dvoma Kristijan Filipič, 
učenec prof. Irene Grafenauer v 
Salzburgu. S svojstvenim izbo
rom in izredno subtilnim občut
kom za mehko intonacijo je spet 
dokazal, da se zna vživeti v svet 
glasbe. Človek, inštrument in 
zvočno bogastvo postanejo eno 
v igri. Za primerno klavirsko 
spremljavo je skrbel Johannes 
Kalckreuth, profesor na tukajš
njem konservatoriju.

Mezzosopranistka Bernarda 
Fink-lnzko sodi v svetovni vrh 
vokalne glasbe. Za nastop je iz
brala preproste pesmi v priredbi,

ki ji je omogočala izraziti njeno 
lirično čustveno govorico z 
odločno pevsko podajo izurjene 
solistke. Argetinske pesmi je 
posvetila „svoji domovini, ki je 
sprejela tisoče beguncev in jim 
dala zatočišče“; slovenske pa 
„Francetu Cziganu, Silvu Miheli
ču, Božidarju in Marku Bajuku, 
ter vsem, ki so se trudili za ohra
nitev slovenstva povsod po svetu 
z željo, da se med Slovenci utrdi 
duhovni napredek“.

Gabriel Lipuš se je dokončno 
odločil za študij solopetja na Du
naju in se že kažejo prvi sadovi. 
Visoki bariton dobiva barvo in iz
razno moč, kot pevec išče svojo 
pot v srca poslušalcev. Pri izbo
ru pesmi smo čutili tudi šibko 
točko koncepta: niso vse narod
ne pesmi za solista — ene naj
bolje poje samo ljudstvo, druge 
domači zbor, čeprav so priredbe 
Zorka Prelovca ustrezale solistu.

Zapela tudi SRD „Srce“ in
SRD „Zarja“. Kar vredno sta 
zastopala koroško zborovsko 
petje domača zbora MePZ SPD 
„Srce“ iz Dobrle vasi (kljub

majhnemu številu izvaja pod 
vodstvom Marjana Berložnika 
uspešno tudi zahtevne skladbe) 
in MePZ SPD „Zarja“ iz Železne 
Kaple pod vodstvom Gabriela 
Lipuša (s prijetno svežino in iz
piljeno tehniko je pokazal srečno 
roko tudi pri izboru pesmi).

MoPZ Srečko Kosovel iz Aj
dovščine, nosilec „Gallusove 
plakete" in vrste mednarodnih 
priznanj, je iz bogatega reperto
arja izbral primere, ki so očarali 
občinstvo: od klasike prek ro
mantike do modernih zahtevnih 
skladb (Jakob Jež, Lojze Lebič), 
kar je bila močna protiutež iz
vrstnemu solopetju.

Tistim, ki so skoraj napolnili 
srednjo dvorano Doma glasbe, 
je v srca zadonela še zadnja 
pesem, s katero so pevci spon
tano povzeli navdušenje v dvora
ni: „Slovenec sem, tako so mati 
djali.“

Škoda, da se velikemu številu 
koroških Slovencev ni zdelo 
vredno, da bi postavili umetniške 
dosežke slovenske kulture nad 
ideologijo in bi dali priznanje 
domačim glasbenikom.

Barvne sence minulega poletja
Začelo se je tako, kot po navadi, z glasbo. 

Melodija je prihajala iz citer, katerih strune 
je tenkočutno prebirala Cirila Pogačnik, se
veda na otvoritvi razstave slik v prostorih Mo
horjeve knjigarne v Celovcu.

Tu so namreč v soboto, 29. oktobra, dali 
na ogled svoje slike člani likovne sekcije Vir 
kulturnega umetniškega društva iz Radovlji
ce. Organizatorja razstave pa sta kulturno 
društvo Peter Markovič iz Rožeka in Mohor
jeva založba iz Celovca.

Dela so plod ustvarjanja različnih avtorjev, 
nastala pa so v poletni likovni koloniji. Zato 
so seveda tudi motivi polni poletja in nam 
nostalgično kličejo spomine na tople poletne 
dni; prav sedaj mraz pobira čudovite jesen
ske barve in nas potiska v tople pro
store.

Zaman bo kdo iskal slike iz sestavljenih 
barvnih podob neke domišljije, igro barv 
čustev, neko neomejeno sprehajanje po pro
stranstvu sanj, šepetanje barv. Na slike so 
prenešeni deli poletne pokrajine, ustavljen je 
del časa, upodobljeno je okolje, ki nas obda
ja. Motivi na slikah so realistični, tematsko 
podobni. Kmečki domovi, pokrajine, cerkve, 
znamenja. Seveda vsa ta dela zaradi tega 
zaslužijo posebno pozornost, saj so pozabi 
in usodi spreminjanja na svojevrsten oseb
nostni način iztrgala delček naše kulturne 
dediščine in jo tako dala na pogled tudi

našim zanamcem. Še posebej je zanimivo, 
ker so te motive izbirali in upodabljali ustvar
jalci, ki niso iz Koroške, in so morebiti tudi 
komu med nami pokazali to, kar mi v vsakda
njem hitenju niti ne opazimo več.

Avtorji so pri svojem izražanju uporabljali 
različne tehnike, tako da je moč opaziti kar 
nekaj zvrsti likovne topografije, akvarele, 
oljne barve. Seveda se je težko in 
nehvaležno spustiti v ocenjevanje slik. Nji
hova dokumentarna vrednost je nesporna, 
neprecenljiva, saj so natančen zapis podo
be nekega kraja v času, ko so nastale. 
Umetniška ocena je zelo subjektivna stvar. 
Pa vendar bi rad omenil panoramo vasi Sele 
avtorice Andreje Ropret, motiv stare žage 
Leopolda Grosa, kaščo Milana Vipotnika in 
cerkev v Humčah Cilke Brejc. Seveda pa je 
najbolje, da obiščete razstavo in presodite 
sami.

Žal pa slike zgubijo del svojega izraza za
radi neustreznega prostora, kjer visijo, in za
radi neprimerne osvetlitve. Nesporno je, da 
potrebujemo tako galerijo in prav zaradi tega 
je skrajni čas, da organizatorji z malo dobre 
volje in z iznajdljivostjo preuredijo prostor 
tako, da bodo tovrstni dogodki še veliko 
prijetnejši, gledanje slik pa užitek.

Ivan Klarič
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„Ne zadostuje biti 
Slovenec samo pri 

muziciranju“
Nadaljevanje s strani 6/7

Govorili ste o identiteti. Gre za 
regionalno ali za narodnostno 
identiteto?

Kaj je to, regionalna identiteta? Nihče 
ne more zatajiti svojih narodnostnih 
korenin! Regionalna identiteta ne 
more nadomestiti narodnostne. Biti 
zagovornik narodnostne idenditete 
gotovo ne pomeni, da si nacionalist. 

Zavzemati se za lastne — avto
nomne strukture — pomeni to 
biti proti integraciji v vseko- 
roško (avstrijsko) družbo? 

Integracija sama ni rešitev. Najprej je 
potrebno ustvariti avtonomne struk
ture. Kakor že rečeno, sta tudi za 
koroške Slovence merodajni samo
stojnost in samozavest. Še več: 
večina mora tako samostojnost za
vestno pospeševati.

Kako ocenjujete sedanje delo
vanje nemško-slovenskega ko
ordinacijskega odbora?

Trenutno ni primerov, s katerimi bi se 
koordinacijski odbor moral ukvarjati. 
Vendar bi tudi rekel, da odkrita raz
prava o odprtih vprašanjih v Cerkvi 
trenutno tudi ni posebej zaželena. V 
obeh narodnih skupnostih je neka 
določena bojazen pred konflikti. 

Vaše poklicno delo je izobra
ževanje odraslih. Kaj bi koro
škim Slovencem svetovali v nji
hovih prizadevanjih za narod
nostni obstoj?

Stalno tarnati — tega se morajo 
nujno odvaditi. Biti samozavesten, to 
ie merodajno. V Cerkvi bi koroški 
Slovenci morali v večji meri izkoristiti 
svojo bogato versko tradicijo. To v 
smislu 2. vatikanskega koncila, ki 
govori o Cerkvi kot skupnosti 
verujočih ljudi. S tem koncil ne misli 
na Božje hiše oz. le na duhovnike, 
temveč na skupnost, ki se na tem 
svetu konkretno zavzema za svojega 
sočloveka.

Govorili ste o potrebi večje sa
mozavesti. Bi lahko to konkreti
zirali?

Ne zadostuje biti Slovenec samo pri 
muziciranju. Kaj podobnega bi si 
želel tudi na drugih področjih javne
ga življenja, npr. na političnem ali 
sindikalnem.

Kaj pomeni to za notranjo demo
kracijo narodne skupnosti?

Pravilno pojmovanje politike in de
mokracije pomeni, da morajo v na
rodni skupnosti biti možna različna 
gledanja. Seveda naj bi se, če le gre, 
našle skupne rešitve. Vendar kom
promis ne sme biti tako zvodenel, da 
bi škodoval narodni skupnosti. V tem 
Primeru bi morale pri iskanju rešitve 
Pomagati odločujoče državne struk
ture. Vlada in stranke ne smejo pori
vati črnega Petra Slovencem.

Mešani pevski zbor Gorotan z zborovodjem Albertom Krajgerjem je praznoval stoletnico. Foto: Fera

Jubilej najstarejsega 
slovenskega zbora
Da Slovenec še živi, mila pesem nas uči, ki jo poje GOROTAN, 
dvigajoč se spet na dan.
S tem geslom je bil Gorotan 
pred 100 leti ustanovljen, s tem 
geslom je najstarejše slovensko 
pevsko društvo pra
znovalo v dvorani 
ljudske šole Šmihel 
tudi svoj 100. rojstni 
dan.

Spoštovanje in 
občudovanje do Go- 
rotana so izrazili šte
vilni govorniki, mdr. 
predsednik Krščan
ske kulturne zveze 
dr. Janko Zerzer, 
poslanec Peter Ha- 
derlap, predsednik 
EL Andrej Wakounig, predsed
nik SPZ dr. Avguštin Brumnik in

„Gorotanu želim 
zmagovit pohod 
v 2. stoletje ne 
samo i/ blagor 

Šmihela, marveč 
vsega našega 

ljudstva.

msgr. Kristo Srienc 
župnik in dekan

zastopniki sosednih kulturnih 
društev MePZ Podjuna, MoPZ 
Kralj Matjaž in SRD Edinost Pli

berk.
Župan Janko 

Pajank in kulturni 
referent občine Bi
strica Jože Paril 
sta v imenu obči
ne podelila najsta
rejšemu društvu v 
občini občinski 
grb.

Zborovodja Al
bert Krajger je s 
svojimi 37 pevka
mi in pevci pripra

vil koncert, ki je bil vsebinsko in 
po ocenah številnih navzočih

strokovnjakov tudi glasbeno na 
visoki ravni.

Zbor, ki je stal stoletje na 
cerkvenem in kulturnem odru fa
re in občine, je zažarel v novi 
zelo sveži barvi, k čemur so svo
je prispevale tudi nove obleke, 
ki so dale Gorotanu tudi zuna
njo podobo jubilanta.

100-letnica je bila tudi slav
nostni okvir za počastitev dolgo
letnega pevovodja in organista 
Miha Sadjaka, ki je nad 40 let 
vodil zbor. Od leta 1949 naprej 
je bil duša zbora, a ni skrbel le 
za vodstvo zbora, ampak skup
no z Radovanom Gobcem tudi 
za polnitev arhivov. Iz tega so
delovanja je od leta 1945 do da
nes nastalo za Gorotan 20 skla
db ali priredb, med drugim tudi 
znamenita gobčeva „O Podju
na“ na tekst domačinke Milke 
Hartmann.

Predsednik KKZ dr. Janko 
Zerzer je v imenu strešne kul
turne organizacije počastil Miha 
Sadjaka s častnim priznanjem.

Silvo Kumer

Z leve: Albert Krajger, dr. Janko 
Zerzer, Miha Sadjak s soprogo, 
Andrej Wakounig in Nužej Tol- 
majer. Foto: Fera
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T PETEK, 12. nov.

A
Kulturni magazin.

T
SOBOTA, 13. nov.
Od pesmi do pesmi — 
od srca do srca.

E
D
E

NEDELJA, 14. nov.
6.30—7.00 Dobro jutro na 
Koroškem — Duhovna 
misel (žpk. Jurij Buch). 
18.10-18.30 Dogodki in 
odmevi.

N PONED., 15. nov.
Slovenska žena na 
Koroškem: Maticin narodna 
delavka.

V TOREK, 16. nov.
Partnerski magazin.

R
A

SREDA, 17. nov.
Glasbena sreda.
Večerna: Literarni večer iz 
Tinj.

D
1

ČETRTEK, 18. nov.
Rož — Podjuna — Zilja.

U

DOBER DAN, 

KOROŠKA
Nedelja, 14. novembra, 

ob 13. uri v TV 2 
Poned., 15. novembra, 
ob 16.20 v TV SLO 1

predvidoma z naslednjimi prispevki

Še vedno divja v Bosni in Hercegovini 
kruta vojna — nova iniciativa za mir v ok
viru akcije .Sosed v stiski — Nachbar in 

Not"

Občni zbor Zveze slovenskih zadrug: 
lanski prirastek je nad povprečjem av

strijskih bank

Sporočilo glasbe presega govor: osred
nji koncert Slovenske prosvetne zveze 

navdušil s kakovostjo izvajanj

Knjižni sejem v Ljubljani: tudi slovenske 
založbe s Koroške imajo kaj posredovati

Letošnja Einspielerjeva nagrada prof. 
Philippu Rauscherju, tajniku „Katholi

sches Bildungswerk"

Šmarčica: praznik, katerega se veselijo 
otroci, ko pa jim sv. Martin postane zgled

Avstrijska odbojkarska liga: VBK KI agen
turi - SK Dob/Aich

Celovec
Narodni svet in Krščanska kulturna 
zveza vabita na
PODELITEV EINSPIELERJEVE NA
GRADE 1993. Nagrado bo prejel 
prof. Philipp Rauscher 
Čas: v petek, 12. nov., ob 19.30 
Kraj: v Tischlerjevi dvorani Slomško
vega doma v Celovcu, lO.-Oktober- 
Str. 25
Spored: pozdrav: dr. Janko Zerzer; 
nagovor: Janko Merkač; glasbeni 
okvir: družina Zwitter iz Zahomca

KKZ v Celovcu vabi na osrednjo 
gledališko predstavo 
„ZA NARODOV BLAGOR“ komedija 
v štirih dejanjih (Ivan Cankar)
Čas: v sredo, 8. decembra, ob 14.30 
Kraj: v Mest. gledališču v Celovcu 
Nastopa: DRAMA — Slovensko na
rodno gledališče v Ljubljani 
Režiser: Boris Kobal

PRIREDITEV KNJIŽNE PRESOJE 
Sodelujejo: dr. Denis Poniž, univ. 
prof. in publicist; Anja Muck, dipl. 
dramaturginja; dr. Feliks Bister, pu
blicist
Vodi: Vinko Ošlak 
Čas: v ponedeljek, 15. 11., ob 18.30 
Kraj: v prostoru Slovenskega pasto
ralnega centra sv. Cirila in Metoda, 
10. Oktoberstr. 25 v Celovcu 
Obravnavanje knjig: Ivan Hribovšek, 
Himna večeru (uredil F. Pibernik); 
Andrej Hieng, Čudežni Feliks (ro
man); Stanko Kociper, Goričanec 
(roman); Janko Prunk, Slovenski na
rodni vzpon
Prireditelj: Kat. prosveta, Referat za 
izobražence. Knjige, o katerih bomo 
govorili na prireditvi, je mogoče kupi
ti tudi v knjigarni Mohorjeve.

Sejem „DIE FAMILIE“ od 11. do 14. 
11., od 9. do 18. ure v Celovcu 
Razstava dr. Marija Makarovič — 
Jana Dolenc: „NOSA IN OBLAČIL
NA KULTURA PRI ZILJI“
Kraj: Messehalle 5
Prireditelja: Mohorjeva in Krščanska
kulturna zveza

RAZSTAVA SLIK JOŽICE SERAFIN
olje in akril
Čas: od 19. 11. do 10. 12. 1993 
Odprtje: v petek, 19. 11., ob 18.30 
Kraj: v prostorih Mohorjeve knjigar
ne v Celovcu
Prireditelj: Mohorjeva galerija

Dobrla vas
REDNI OBČNI ZBOR 
Slovenskega prosvetnega društva 
„SRCE“
Čas: v nedeljo, 28. 11. 1993, ob 9.30 
Kraj: v prostorih kulturnega doma v 
Dobrli vasi

Govorilne ure pokoj
ninske zavarovalnice
Pokojninska zavarovalnica za delav
ce (Pensionsversicherungsanstalt 
der Bauern) sporoča, da so na spo
redu med drugim sledeče govorilne 
ure:
Pliberk, 18. november, od 11. do 13. 
ure Občinski urad.
Št. Jakob: 23. november, od 13. do 
14. ure Občinski urad 
Vsi pokojninsko zavarovani deloje
malci, upokojenci in drugi, ki iščejo 
nasvet v vprašanjih pokojnine, dobijo 
nasvet strokovnjakov. Ugodno je, če 
prinesete s seboj tudi potrebne 
podlage.

Žvabek (Gornja vas)
Tradicionalni 
KOROŠKI VEČER
Čas: v soboto, 13. 11., ob 20. uri 
Kraj: v gostilni Hafner v Gornji vasi 
(Žvabek)
Prireditelj: KPD „Drava" Žvabek 
Sodelujejo: — baletna šola COVA- 
LEC Pliberk/Bleiburg; — Polizeichor 
VILLACH (M. Melcher); - Oktet 
„Suha” (M. Fabjan); — MGV Heimat
klang BACH (S. Hoffman); — Pevsko 
instrumentalna skupina ŽVABEK (R. 
Katz—Logar)
Po koncertu Vas vabimo na družab
no srečanje!

ZVEZA
SLOVENSKIH ŽENA
vas vljudno vabi na
dvodnevni seminar

v Medijske toplice v Izlake
Čas: v soboto, 13., in nedeljo, 14. no
vembra 1993
O vprašanjih, ki zadevajo predvsem 
ženske kot pripadnice manjšine. 
Uvodni referat: mag. Marija Jurič- 
Pahor: „Kdo sem —- kaj želim“ 
Nadaljevanje seminarja v krožkih:
a) ženska in narodna identiteta
b) vloga in pomen ženskih 

organizacij
c) razlika med generacijami
Da bomo olajšale udeležbo na semi
narju, bomo organizirale prevoz z av
tobusom in varstvo otrok. Vsaka 
udeleženka prispeva šil. 300,— za 
prevoz, ostale stroške prevzame 
Zveza slovenskih žena.
Prijave sprejema ZSŽ 
(tel.: (0463) 514 300 / 40)
Odhod avtobusa: 
ob 7.00 iz Dobrle vasi — 
avtopodjetje Sienčnik 
ob 7.15 iz Škocijana — 
avtobusna postaja pri kolodvoru 
ob 8.20 iz Borovelj — 
parkirišče Konzum

Globasnica
MARTINOVANJE
Čas: v soboto, 13. 11., ob 20. uri 
Kraj: v gostilni ŠTEKL v Globasnici 
Zabava Vas ansambel WINDY 
Prireditelj: Sportclub Globas-
nitz/Globasnica

KONCERT
ob 20-letnici obstoja 
moškega pevskega zbora „Franc 
Leder-Lesičjak“ in 160-letnici rojst
va ljudskega pevca in vižarja Fran
ca Lederja-Lesičjaka 
Čas: v nedeljo, 21. 11., ob 14.30 
Kraj: pri Šoštarju v Globasnici 
Sodelujejo: MoPZ „Franc Leder- 
Lesičjak" iz Štebna, MoPZ „Kralj 
Matjaž" iz Libuč, MePZ „Peca" iz 
Globasnice, Gemischter Chor Glo- 
basnitz, Kvartet „Kralj Matjaž" iz 
Libuč
Prireditelj: SPD „Edinost" v Štebnu

Kotmara vas
PEVSKO SREČANJE
Čas: v nedeljo, 7. 11., ob 15. uri 
Kraj: v društveni sobi stare šole v 
Kotmari vasi
Nastopata: Mešani pevski zbor iz 
Gropade pri Bazovici (Primorska) in 
Mešani pevski zbor „Gorjanci“ iz Kot- 
mare vasi
Prireditelj: Slovensko prosvetno
društvo „Gorjanci"

NAŠ TEDNIK — Lastnik (založnik) in izda 
jatelj: društvo „Narodni svet koroških Slo 
vencev", ki ga zastopa predsednik dr 
Matevž Grilc, 9020 Celovec, 10.-Oktober 
Str. 25/111.

Uredništvo: mag. Janko Kulmesch (glavni 
urednik), Silvo Kumer (2. glavni urednik), 
Franc Sadjak (urednik), Marjan Fera (foto
graf), vsi: 9020 Celovec, lO.-Oktober-Str. 
25/111, Karl Sadjak (oglasni oddelek).

Tisk: Tiskarna Družbe sv. Mohorja, 9020 
Celovec, Viktringer Ring 26. NAŠ TEDNIK 
izhaja vsak petek. Naroča se na naslov: 
Naš tednik, I0.-Oktober-Str. 25/111, 9020 
Celovec; telefon uredništva, uprave in 
oglasnega oddelka 0463/512528. Tele
faks: 0463/512528-22.

CELOVEC—TtNJE

KULTURNO DRUŠTVO „PETER MARKOVIČ“ ROŽEK in 
MOHORJEVA ZALOŽBA V CELOVCU vabita na

ogled razstave likovnih del

ČLANOV LIKOVNE SEKCIJE „VIR“ KULTUR
NEGA UMETNIŠKEGA DRUŠTVA RADOVLJICA
Razstava slik, ki vsebujejo motive iz znanih krajev južne Koroške, 
je v prostorih MOHORJEVE KNJIGARNE V CELOVCU, Viktringer 
Ring 26 v času do 19. novembra 1993 in v prostorih katoliškega 
doma prosveta SODALITAS V TINJAH v času od 29. novembra 

do 18. decembra 1993.

ODPRTJE

v Domu v Tinjah bo 29. novembra 1993 ob 19. uri
Umetnike bosta predstavila dr. Cene Avguštin 
in akademski slikar univ. prof. Rudi Gaberc
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HORTUS MUSICUS - 
L AMFIPARNASO

(O. Vecchi) — glasbena komedija z lutkami
Čas: v soboto, 20. novembra 1993, ob 19.30 

Kraj: v farni dvorani v Šmihelu
Prireditelj:

KPD „Šmihel“ in Krščanska kulturna zveza

premiera:
v soboto,

13.11.1993 
ob 19.30

v farni dvorani 
v St. Jakobu

Mladinska gledališka skupina: 
šrik-šrak-šruk/Št. Jakob

^ Prireditelj:
Slovensko prosvetno društvo „Rož" 

in Katoliška mladina Št. Jakob

Radiše
REDNI občni zbor
SLOVENSKEGA PROSVETNEGA 
DRUŠTVA „RADIŠE“
Čas: v soboto, 20. novembra 1993, 
ob 19. uri
Kraj: v Kulturnem domu na Radišah 
Po občnem zboru predvaja Tomaž 
Ogris dia-stike o kulturnem delova
nju na Radišah

PREMIERA IGRE:
„IGRAMO ZASE ... IN ZA VAS“
(Alenka Bole — v ljubeznivi kompani- 
ii z Astrid Lindgren in zgodbo Willia- 
ma Shakespearja o Romeu in Juliji) 
Čas: v nedeljo, 21. novembra, ob 10. 
uri (po maši)
Kraj: v Kulturnem domu na Radišah 
Nastopa: mladinska igralska skupi
na SPD „Radiše“
Režija: Alenka Bole 
Prireditelj: SRD „Radiše"

Št. Jakob v Rožu
Kabaret
„MARTIN KRPAN“
(_Bogomir Veras)
Čas: v nedeljo, 28. novembra, ob 
14.30
Kraj: v farni dvorani v Št. Jakobu v 
Rožu
Nastopa: gledališka skupina Sloven
skega prosvetnega društva „Bo
rovlje“ -
Prireditelj: SRD „Rož“

St. Janž
VEČER JAZZA —
„LES TROIS ARTS“
Čas: v soboto, 20. novembra 1993, 
ob 20. uri
Kraj: v stari šoli v Št. Janžu 
Nastopajo: Tonč Feinig — piano, 
Štefan Thaler — bas, Klaus Sauli — 
drums, Marko Lackner — sax 
Prireditelj: Slovensko prosvetno
društvo „Št. Janž"

Dom v Tinjah
V ponedeljek, 15. nov., ob 19.30
Forum za zdravstvena vprašanja: 
NOTRANJE ZADOVOLJSTVO — 
DUŠEVNO ZDRAVJE 
Predavatelj: dr. med. Stanislaus 
Smolnig, Celovec

v torek, 16. nov., ob 19.30
Meditacija slik z glasbo 
SVETO PISMO KOT VIR INSPIRACI
JE UMETNOSTI
Predavatelj: p. Cornelius DINGS

v sredo, 17. nov., ob 19.30
Predavanje in predstavitev študije: 
VLOGA
SLOVENSKE GIMNAZIJE
V PROCESU MODERNIZACIJE 
SLOVENSKE NARODNE 
SKUPNOSTI NA KOROŠKEM 
Predavatelj: mag. Jernej Zupančič 
Uvodne besede: dv. sv. dr. Reginald 
Vospernik
Moderator: univ. prof. dr. Vladimir 
Klemenčič

Gledališka predstava ob 100-letnici rojstva koro- 
škega pisatelja Prežihovega Voranca

PRIZORI S PREŽIHOM (Jernej Novak)
Premiera: v soboto, 20. novembra, ob 20. uri 

Kraj: v kulturnem domu v Št. Primožu 
Ponovitve: v nedeljo, 21.11, v soboto, 27,11, in v nedeljo, 

28. 11. 1993, vedno ob 20. uri 
Režija: Peter Militarov Scena: Meta Hočevar 

Koreografija: Tanja Zgonc 
Izvedba predstave: Gledališče ob Dravi 

Prireditelj in nosilec projekta: Slovenska prosvetna zveza

Soprireditelj: Avstrijski inštitut za 
vzhodno in jugovzhodno Evropo, iz- 
postava Ljubljana________________
Predstavitev knjige: TAKO SMO 
ŽIVELI — življenjepis koroških Slo
vencev
Uredila: dr. Marija Makarovič
Izdajatelja: Krščanska kulturna
zveza in Dom v Tinjah
Čas: v nedeljo, 21. 11., ob 14.30
Kraj: v Domu prosvete v Tinjah
Knjigo bo predstavila dr. Marija
Makarovič.
Pripovedniki bodo brali odlomke iz 
svojih življenjepisov.

OGLAS
Prodamo

enodružinsko 
stanovanjsko hišo

v Belovčah pri Dobrli vasi 
z 2088 m2 velikim zemlji
ščem, zgrajeno leta 1982. 

Telefon: 
04236/2076
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Podliga vzhod:
Mostič - Bilčovs 2:1 (1:0)
BILČOVS: Slapnig 4, Weichboth 3, Olipitz 3, Raj- 
novid 3, Paulitsch 4, Schaunig 4, Paril 4, Kuess 3, 
Smeraldo 3 (77. Ramusch 0), Quantschnig 3, Durnig 
3 (77. Mitterbacher 0);
Mostič, 100 gledalcev 
Sodnik: Kuri (dober)
Strelci: Ramusch (88.) oz. H. Gruze (41,), J. Gruze (74.)

1. razred D:
Eitweg - Globasnica 1:1 (0:0)
GLOBASNICA: Matavž 2, Dlopst 3, G. Sadjak 2, 
Fera 3, Tratar 3, Silan 2, P. Sadjak 3, Micheu 2 (70. 
Fritz Sadjak 0), Hren 3, Kordesch 3, Pasterk 3; 
Eitweg, 150 gledalcev 
Sodnik: Wulz (dober)
Strelec: Pasterk (90.)

Sele - Št. Pavel 3:1 (3:1)
SELE: E. Oraže 4, A. Mak 5, S. Užnik 4, D. Oraže 
4, A. Čertov 4, Travnik 4, Z. Oraže 3 (85. S. Grego
rič 0), M. Oraže 4 (65. H. Olip 0), Radosavljevič 4, 
Maver 4, A. Oraže 3;
Sele, 150 gledalcev 
Sodnik: Kaimbacher (dober)
Strelci: Travnik (20./11-m.), A. Oraže (35.), Maver 
(38.)
Rdeči karton: A. Oraže (79./kritiziranje)

Branilec
Globasni
ce Janez 
Tratar se 
je na tek
mi proti 
Eitwegu 
(1:1) sicer 
trudil, to
da tudi 
njemu je 
le malo 
uspelo.
slika NT/Fera

Podliga vzhod:
1. Žrelec 13 11 2 0 23:8 24
2. Št. Vid 15 9 5 1 25:7 23
3. Žitara vas 15 8 5 2 27:19 21
4. Ruda 15 7 3 5 24:17 17
5. ASK 15 5 6 4 26:23 16
6. Mostič 14 7 1 6 25:25 15
7. Pokrče 13 6 2 5 26:18 14
8. Vetrinj 13 4 6 3 19:16 14
9. Št. Lenart 15 5 3 7 14:19 13

10. Liebenfels 15 4 4 7 19:23 12
11. Šmihel/L. 15 3 5 7 13:19 11
12. Bilčovs 14 2 5 7 18:23 9
13. ASV 14 2 3 9 10:27 7
14. Klopinj 14 0 4 10 14:39 4

Zadnje jesensko kolo (6.17. nov. 1993):
Mostič - Bilčovs

1. razred D:
1. Metlova 13 11 2 0 49:10 24
2. Globasnica 14 8 4 2 32:11 20
3. Frantschach 14 7 4 3 28:14 18
4. Sele 13 7 3 3 28:16 17
5. Železna Kapla 14 6 3 5 14:18 15
6. Šmarjeta 14 6 2 6 21:19 14
7. Št. Andraž 14 4 6 4 17:18 14
8. Labot 14 4 6 4 16:19 14
9. Eitweg 14 5 3 6 16:32 13

10. Šmihel 14 3 6 5 21:15 12
11. Št. Pavel 14 3 5 6 21:27 11
12. Grebinj 14 3 3 8 17:29 9
13. Dobrlavas 14 3 1 10 11:45 7
14. Sinčavas 14 2 2 10 21:39 6

Dopolnilna tekma (13714. novembra): Sele 
- Metlova

Bilčovs se bo pozimi okrepil s napadalci
Mostič - Bilčovs 2:1 -VI. polčasu 
je bila tekma izenačena, pri čemer 
so zapravili Bilčovščani tri lepe pri
ložnosti (Weichboth, Durnik, Sme- 
rado). Nekaj minut pred polčasom 
pa so domačini po izvedenem kotu 
zadeli gol, od katerega se Bilčov
ščani tudi v 2. polčasu niso opomo
gli. Nasprotno domačini, ki sicer ni
so bili v terenski premoči, toda v hi
trih protinapadih vedno nevarni. Po 
drugem zadetku domačinov pa je 
bila tekma predčasno odločena. Ra
musch pa je rezultat le še olepšal.

razred D;
Sele - Št. Pavel 3:1- Selani tokrat zo
pet s tremi napadalci, kar je pozitivno 
vplivalo na njihovo igro. Na globokem 
terenu so domačini silovito pričeli ter si 
priigrali številne lepe priložnosti. Že v 
20. minuti pa je Travnik izkoristil 11- 
metrovko ter povedel z 1:0. Nato so 
gostje sicer iz prostega strela izenačili, 
toda v času treh minut sta A. Oraže in 
Maver še pred odmorom povišala re
zultat na 3:1. Edini višek v 2. polčasu: 
izključitev napadalca A. Oražeta, ki je 
zaradi nepotrebnega kritiziranja sodni
ka Kaimbacherja prejel rdeči karton.

21. novembra še proti Vetrinju.
Toda trenerju Hoblu bi bilo ljubše, 
če bi bila tekma odpovedana, saj 
bi imeli Bilčovščani vigredi bistve
no boljše karte v rokah (glej desni 
stolpec). Poleg tega so igralci že 
„siti“ dolge nogometne jeseni, kar 
je nedvomno razumljivo (nekatere 
ekipe so končale prvenstvo že 
pred 14. dnevi). Hobel: „Kljub te
mu se moramo zbrano pripravljati 
na to tekmo!“

Proti Metlovi manjka Ahim Oraže
Na zadnji pr

venstveni tekmi 
izključeni napa
dalec Selanov 
Ahim Oraže je bil 
kaznovan za eno 
tekmo, zato proti 
Metlovi ne bo 
smel igrati. Sela
ni so sicer vložili 

pritožbo pri sodniškem odboru 
Koroške nogometne zveze, toda s 
pritožbo niso uspeli.

Kljub temu bodo Selani v nede
ljo (ob 13.45) napadalno sprejeli

Ahim Oraže

„Polonce“ z Metlove, ki jasno vodi
jo na tabeli. Trener Travnik: „Letps 
smo doma oddali le točko proti Št. 
Andražu, zato sem prepričan, da 
bomo tudi proti Metlovi ostali 
nepremagljivi!“ Kar Selanom goto
vo pride v prid, pa je dejstvo, da 
Metlovčani že 14 dni niso več tek
movali. Travnik: „Mogoče primanj
kuje ekipi že motivacija!"

Na vsak način pričakujejo Sela
ni mnogo gledalcev, tudi z Met
love.

Ker manjka A. Oraže, bodo Se
lani igrali le z dvema napadalcema.

„Vigre
di bom 
sam na
padal!“

Trener 
Bilčovščanov 

Sigi Hobel

Eitweg - Globasnica 1:1- Globašanom 
so manjkali kar trije standardni igralci 
(Kreutz, Kert, Pleschgatternig), toda to 
naj ne bo izgovor za najslabšo predsta
vo v letošnji sezoni. Brez borbe in priza
devne igre je tudi slabo razpoložene 
nasprotnike le težko premagati. Do
mačini so celo v 60. minuti povedli z 1:0 
ter bili zmagi že zelo blizu. Toda Repi 
Pasterk je v zadnji minuti dokazal „že
lezne živce“, saj je prosti strel (iz 16 
metrov) izvedel popolnoma zbrano ter 
tako zagotovil Globašanom vsaj točko. 
Druga pa je bila nedvomno izgubljena.

Po nekoliko razočarani jeseni, 
se želi Bilčovs vigredi z dvema 
napadalcema okrepiti. Tudi ime
na so že znana, toda klubi si še 
niso edini. To naj bi bila 24-letni 
Fischer, ki je že dve leti igral v 
Bilčovsu, ter 22-letni Obiltsch- 
nig iz Št. lija. Oba sodita med 
mlade perspektivne napadalce.

Bilčovs pa je tudi pripravljen 
oddati enega ali dva igralca. 
Kdo bo moral zapustiti klub, pa 
še ni jasno.

Na vsak način bo vigredi zo
pet začel igrati trener Hobel, ki 
je jeseni le redko igral. Hobel: 
„Nameravam se vigredi dobro 
pripraviti na sezono, tako da_ 
bom ekipi prava okrepitev!“

Zakaj je Bilčovs jeseni ra
zočaral? V prvi vrsti zato, ker so 
napadalci in tudi sredinski igralci 
zapovrstjo zapravljali lepo pri
igrane priložnosti. In teh na vsa
ki tekmi ni primanjkovalo. Poleg 
tega so Bilčovščani iz standard
nih položajev (iz kotov, prostih 
strelov) prejemali nepotrebne 
zadetke. Poleg tega tudi vratar 
Slapnig ni bil vedno dobro raz
položen.

Vse to želijo Bilčovščani vi
gredi popraviti, kajti naslednjo 
jesen bodo zastavljeni cilji zelo 
visoki.

Slovenska odbojkarska zveza prepo
vedala Alešu Jerali nastope za Dob

Aleš Jerala

Podajač in 
legionar Do- 
bljanov Aleš 
Jerala sodi 
med najboljše

odbojkarje v avstrijski zvezni li
gi. Jasno, da je zanimiv tudi za 
slovensko odbojkarsko repre
zentanco, ki ta konec tedna tek
muje v Franciji kvalifikacijske 
tekme za svetovno prvenstvo. 
Toda Aleš se povabilu ni od
zval, za kar mu je Slovenska 
odbojkarska zveza prepovedala 
prvenstvene nastope v Avstriji. 
Jerala se povabilu zato ni od
zval, ker ga je slovenska repre

zentanca preteklo leto iz nera
zumljivih razlogov spregledala. 
Če Slovenska odbojkarska zve
za ne bo spremenila prepovedi, 
potem bo moral na koroškem 
derbiju zastopati Aleša Jerala 
dolgoletni legionar in trenutno 
trener in igralec druge dobljan- 
ske odbojkarske ekipe Boris 
Skudnik.

Na koroškem debiju pa bo 
verjetno manjkal tudi Martin Mi
cheu, ki se na zadnji tekmi proti 
Linzu (tesna zmaga Dobljanov s 
3:2) nenavadno poškodoval. Z 
Jeralom sta tako nesrečno trči
la, da si je poškodoval vranico.

Moral je v bolnišnico, katero je 
smel zapustiti šele danes.

Koroški derbi med Hypom iz 
Celovca in Dobom bo v soboto 
ob 18. uri v Celovcu. Zanimiva 
tudi predtekma med že/tskami 
ATSČ in moštvom iz Škotske 
(tekma za evropski pokal - ob 
16. uri).
ZVEZNA ODBOJKARSKA LIGA

SVS Transver 
WAT Kagran 
Dob 
Enns 
Gleisdorf

6. Hypo

8 8 
8 7 
8 6 
8 4 
8 3 
7 2

24:4
22:3

18:13
14:12
12:19
9:16

16
14
12
8
6
4

7. Linz
8. DTJ Dunaj

8 2 6 
9 0 9

12:20
3:27
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■ SAK na tujem še kar naprej izredno privlačen JM

Alois Sadiak: ocena 4,4
Kapetan in branilec SAK Alois Sadjak je bil v jesenskem delu prvenstva 

nedvomno najboljši igralec. To tudi jasno podčrtuje visoko povprečje ocen.

Povprečje ocen: J Nastopi v minutah:Ocene, ki jih 
tedensko ob
javljamo, so 
sicer subjektiv
ne, toda v 
povprečju jas
no izpovedo 
moč oz. formo 
posameznega 
igralca v času 
prvenstva. 
Najvišje pov

prečje je tokrat dosegel kapetan 
Alois Sadjak, ki je bil nedvomno 
najboljši igralec SAK v jesen
skem delu prvenstva. Nedvom
no se mu obrestuje vzoren od
nos do nogometa, s čimer je 
lahko tudi drugim v vzor.

Večina igralcev pa ni dosegla 
povprečja lanskega leta, ki je bi
lo za skorajda pol ocene višje. 
Nekoliko razočaral je Christian 
Wölbl, ki je dosegel le povprečje 
3,2. Toda Christian je v času pr
venstva nekajkrat trpel poškod
be, ki so ga ovirale na tekmah.

Preschern, Pappler, Lippusch, 
Blajs, Simon in Marjan Sadjak 
pa so igrali na vseh prvenstve
nih tekmah. Preschern in Papp
ler celo vedno do zadnje minute. 
Enako Alois Sadjak, ki pa je 
manjkal na prvi prvenstveni tek
mi proti WAC, ko se je šele po
gajal s SAK.

Razveseljivo tudi dejstvo, da 
sta se mlada igralca Simon Sad
jak in Zanki uveljavila v prvi eki
pi. Predvsem Simon Sadjak je 
odkritje jeseni.

SŠK OBIR VABI NA

Občinski šahovski 
turnir

Od petka, 12. 11. 93, do 
nedelje, 14. 11. 93, vabi Slo
venski športni klub Obir na 
občinski šahovski turnir, kate
rega se lahko udeležijo tako 
mladi kot tudi odrasli. Tekmo
valo se bo v naslednjih sta
rostnih skupinah:
- mladinci in mladinke do

15 let
- odrasli nad 15 let
- igralci z ELO točkami
Prijave sprejema do danes 

(do 16. ure) Anka Hribar na Po- 
sojilnici-Bank Železna Kapla.

Krgj tekmovanja: v gostilni 
Piroutz „ZUZE“ v Železni Ka
pli..

Ključ ocen:
6.. .vrhunski nastop
5.. .zelo dobro
4.. .dobro
3.. .zadovoljivo
2.. .slabo
1...zelo slabo

Alois Sadjak 4,4
Dinko Vrabac 4,1
Adi Preschern 4,0
dr. Ivan Ramšak 3,9
Gerhard Pappler 3,8
Manfred Hober 3,6
Rade Savič 3,6
Anton Blajs 3,5
Hermann Lippusch 3,5
Simon Sadjak 3,5
Robert Zanki 3,5
Franc Sadjak 3,4
Marjan Šmid 3,3
Marjan Sadjak 3,2
Christian Wölbl 3,2
Florian Sienčnik 3,0

V 16 tekmah je obiskalo tekme 
SAK 9050 gledalcev. Povprečno 
na tekmo 566 gledalcev.
Doma: 3550 (povprečno 444 
gledalcev)
Na tujem: 5500 (povprečno 687 
gledalcev)

Statistika izpove, da je SAK na 
tujem še naprej privlačen, nena
zadnje zato, ker ga gledalci želi
jo videti podleči.

Rekordno število gledalcev na 
tekmah SAK - 1500 v Wolfsber- 
gu na prvi prvenstveni tekmi pro
ti WAC.

Vrabac je vodil ekipo do 
zmage proti Wernbergu

SAK - Wernberg 2:1 (2:1) 
SAK: Preschern 5, Savič 5, A. Sadjak 5, Papp
ler 5, M. Sadjak 4, F. Sadjak 4, Wölbl 4, Vrabac 
5, Blajs 4, S. Sadjak 4, Lippusch 4 (65. Ramšak
o);
Igrišče ASV, 500 gledalcev 
Sodnik: Joas (dober)
Strelci: M. Sadjak (27V11-m.), Vrabac (40.) oz. 
Sallfeldner (17.)
SAKU 19-Wernberg 1:0 (Zanki)

Gostje iz Wernberga so bili pričako
vano močan nasprotnik, toda SAK se 
ni pustil presenetiti. Gostje so sicer že 
v 17. minuti povedli z 1:0, toda nato je 
SAK pod režijo legionarja Vrabca tako 
rekoč izsilil zadetek. Po prekršku v 
kazenskem prostoru nad Wölblom, je 
M. Sadjak hladnokrvno izkoristil 11- 
metrovko. Dobrih 10 minut kasneje pa 
je Vrabac lepo zadel zmagoviti gol. V 
2. polčasu bi moral SAK zadeti še dva 
gola, toda Blajs je dvakrat sam pred 
vratarjem zapravil priložnost.

Gerhard Pappler in Adi Preschern sta 
igrala vse prvenstvene tekme (16), tako 
da sta dosegla maksimalno število minut 
(1440). Tudi Alois Sadjak je igral vse 
tekme do konca, manjkal pa je na prvi, 
ko še ni bil prav dogovorjen s SAK.

Gerhard Pappler 1440
Adi Preschern 1440
Hermann Lippusch 1390
Anton Blajs 1387
Alois Sadjak 1350
Rade Savič 1290
Marjan Sadjak 1183
Simon Sadjak 1031
Dinko Vrabac 1030
Marjan Šmid 1015
Christian Wölbl 934
dr. Ivan Ramšak 865
Franc Sadjak 813
Robert Zanki 283
Manfred Hoher 250
Florian Sienčnik 112

• Lista strelcev SAK (93/94):
Hermann Lippusch 6
Marjan Sadjak 4
Dinko Vrabac 4
Anton Blajs 3
Manfred Hober 3
Alois Sadjak 3
dr. Ivan Ramšak 1
Simon Sadjak 1

• Rdeči karton so prejeli:
Franc Sadjak (proti Beljaku) 
Dinko Vrabac (proti Lendorfu) 
Marjan Šmid (proti Austrii)

Kapetan SAK Alois Sadjak je bil 
tudi na tekmi proti Wernbergu 
trdnjava v obrambi. slika ui/Fera

Tabele:
Nekdanja trdnjava na tujem je 

bila v jesenskem delu kar petkrat 
poražena. Zato pa je postal SAK 
na domačem igrišču očitno prava 
moč, kar v preteklih letih ni bil. 
SAK je doma premagal vse na
sprotnike, le Matreiu je uspelo 
odnesti točko iz Celovca. In še to: 
SAK je doma prejel le 3 zadetke, 
na tujem pa kar 10. Trener Ram
šak je prepričan, da bo njegova 
ekipa vigredi nadaljevala serijo 
zmag na domačem igrišču ter po
pravila slabo na tujih.

Koroška liga

1. VSV 16 12 1 3 29:8 25
2. WAC 16 9 5 2 28:13 23
3. SAK 16 10 1 5 25:13 21

4. Breže 16 8 5 3 25:14 21
5. Treibach 16 8 5 3 20:14 21
6. Lienz 16 7 6 3 32:17 20
7. Trg/Feldk. 16 7 4 5 25:14 18
8. Wemberg 16 5 6 5 31:28 16
9. Wietersdorf 16 5 5 6 18:16 15

10. Austria 16 6 3 7 18:18 15
11. Lendorf 16 6 3 7 16:19 15
12. Matrei 16 3 6 7 12:21 12
13. Pliberk 16 4 4 8 12:21 12
14. A. Wolfsberg 16 4 2 10 17:33 10
15. Borovlje 16 3 3 10 18:43 9

16. Velikovec 14 0 1 13 8:42 1
(Prvi trije, trenutno VSV, WAC in SAK, se ob kon
cu prvenstva uvrstijo v regionalno figo, zadnji na 
lestvici, trenutno Velikovec, pa izpade iz lige.)

Naslednje kolo - 17, (19,/20, marec . 1994); Borovlje - 
SAK, Lienz - Treibach. Wemberg - VSV, Austria - 
Trg/Feldk., Breze - Wielersdorf, WAC - Velikovec, Pli
berk - A. Wolfsberg, Lendorf - Malrei;

DOMA
1. SAK 8 7 1 0 17:3 15
2. VSV 8 7 0 1 18:3 14
3. Treibach 8 7 0 1 14:4 14
4. Lienz 8 5 2 1 24:9 12
5. WAC 8 4 3 1 16:8 11
6. Auslria 8 5 1 2 11:4 11
7. Trg/Feldk. 8 4 2 2 14:6 10
8. Lendorf 8 4 2 2 11:8 10
9. Wietersdorf 8 3 3 2 11:6 9

10. Wemberg 8 3 3 2 17:14 9
11. Matrei 8 2 5 1 11:9 9
12. Breže 8 3 2 3 8:8 8
13. Pliberk 8 3 2 3 7:7 8
14. A. Wolfsberg 8 3 1 4 9:12 7
15. Borovlje 8 2 2 4 9:12 6
16. Velikovec 8 0 2 6 6:12 2

N/L TUJEM
1. Breže 8 5 3 0 17:6 13
2. WAC 8 5 2 1 12:5 12
3. VSV 8 5 1 2 11:5 11
4. Trg/Feldk. 8 3 2 3 11:8 8
5. Lienz 8 2 4 2 8:8 8
6. Wernberg 8 2 3 3 14:14 7
7. Treibach 8 1 5 2 6:10 7
8. SAK 8 3 0 5 8:10 6
9. Wietersdorf 8 2 2 4 7:10 6

10. Lendorf 8 2 1 5 5:11 5
11. Austria 8 1 2 5 7:14 4
12. Pliberk 8 1 2 5 5:14 4
13. Malrei 8 1 1 6 1:12 3
14. A. Wolfsberg 8 '1 1 6 8:21 3
15. Borovlje 8 1 1 6 9:31 3
16. Velikovec 8 0 1 7 5:24 1

Alois Sadjak



Besedo namesto rož Razstava zilj
skih noš na 
družinskem 

sejmu

S pravljico o kokoški Emiliji, ki ni hotela več dati svojega jajca gospodinji, ker ta do nje ni bila dovolj 
vljudna, je te dni navdušila Svetlana Makarovič otroke v naših vrtcih in ljudskih šolah. Izvrstno pevko, igral
ko in pesnico Makarovičevo, ki je med našimi mladimi že zelo dobro znana, je povabila Krščanska kulturna 
zveza. In tudi tokrat lahko rečemo, da so jo naši otroci zelo navdušeno in prisrčno sprejeli.

Za mladince pa je Svetlana Makarovič pripravila kabaret „Namesto rož", s katerim je povedala, da naj bi 
ljudje z besedami izpovedali to, kar naj bi pomenile rože, saj roža, ta lepi čudež narave, predčasno umre, 
izrečena beseda pa ostane živa.

Krščanska kulturna zveza 
in Mohorjeva se bosta z raz
stavo ziljskih noš, ki sta jo 
pripravili dr. Marija Makaro
vič in akademska slikarka 
Jana Dolenc, predstavili na 
letošnjem družinskem sejmu, 
ki bo v času od četrtka, 11. 
novembra, do nedelje, 14. 
novembra. Razstava noš in 
oblačilne kulture pri Zilji bo 
dnevno na ogled od 9.00 do 
18.00 ure v hali 5 celovške
ga sejmišča.

Razstava prikazuje sta
rejšo in mlajšo nošo kmečke
ga in kmečko-delavskega 
prebivalstva ter oblačilno kul
turo slovensko govorečega 
prebivalstva od Potoč do 
Brnce.

Obiskovalci se bodo na 
razstavi lahko seznanili z ob
lačilnim blagom in dejavnost
mi. Na ogled pa bo tudi upo
dobitev moške in ženske 
pražnje ter delovne noše od 
zadnje četrtine 18. stoletja 
naprej. Predstavljen pa bo 
tudi nakit in pričeska ter 
otroška obleka.

Obeta se torej zanimiva 
razstava, ki se jo splača og
ledati.

Lidija Vouk, 
študentka:
In to vprašate 
študenta? Če bi 
imela denar, bi 
potovala in bi 
denar verjetno 
takoj zapravila, 
ker doslej nisem 
imela možnosti, 
da bi lahko raz
polagala z večjo 
vsoto. Če bi 
imela več de
narja, bi ga ver
jetno dala na 
hranilno knjiži
co, čeprav so 
obresti nizke. 
Špekulacija na 
borzi bi bila pre
več tvegana.

Marko Sommer- 
egger, podjet
nik: Če bi imel 
denar, bi ga in
vestiral v igralce 
SAK, ker je to 
živeči kapital.
Kot odbornik Po
sojilnice svetu
jem ljudem, da 
se na svoji ban
ki informirajo o 
raznih možno
stih nalaganja 
kapitala. Hranil
na knjižica danes 
ni najbolj efektiv
na oblika varče
vanja. Ljudje, ki 
ljubijo riziko, 
npr. lahko špe
kulirajo na borzi.

Sonja Moritsch, 
tajnica: Pravza
prav ne zaslu
žim toliko, da bi 
si morala delati 
preglavice, kako 
bi bilo najbolj 
smiselno nalaga
ti kapital. Kljub 
temu pa gledam 
na to, da si ved
no spet prihra
nim nekaj šilin
gov. Osebno 
imam največje 
zaupanje v 
naše domače 
banke, kjer tudi 
varčujem, pri 
ponudbah zava
rovalnic pa sem 
skeptična.

Ali je v 
današnjem 
času sploh 
še smiselno 
varčevati?

Pripravila H. St ing le r

Mag. Štefan 
Schellander, 
profesor: Danes 
se ne splača na
lagati denar na 
hranilno knjižico, 
po drugi strani 
pa se tudi ne 
splača imeti dol
gove, ker so ob
resti še previso
ke. Trenutno še 
varčujem, v pri
hodnje pa bom 
verjetno več špe
kuliral na borzi. 
Trenutno je naj
bolje investirati v 
razne fonde, 
potrebno pa je, 
da imaš dobrega 
svetovalca.

Miha Zablatnik, 
kmet:
Varčevati mora 
vsak človek. Za 
kmeta more biti 
v tem smislu 
edini cilj, da 
vlaga v svoje 
posestvo vse, 
da obdrži čim
bolj kvalitetno in 
zdravo površino 
in živalim naj
bolj ustrezajoče 
rejne pogoje. 
Zame je trenut
no najboljša in
vesticija imeti 
namesto hranil
ne knjižice dob
re proizvodne 
razmere.

Andrej Lam- 
pichler, nasta- 
vljenec: Kot na- 
stavljenec ne 
zaslužiš toliko, 
da bi si lahko 
nalagal večji ka
pital. Kljub temu 
pa se mi zdi po
trebno, da si na
ložiš po možno
sti vsaj majhno 
rezen/o. Osebno 
nisem špekulant 
in zato nalagam 
svoj drobiž na 
hranilno knjižico, 
čeprav se zave
dam, da dobim 
trenutno le raz
meroma malo 
obresti.


